
آخرین تلاش ها پیش از دادگاه
تنها ۶ روز به اولین جلسه دادگاه بابک زنجانی باقی مانده و امروز متن نامه چند ماه پیش 
او از زندان خطاب به رئیس جمهور منتشر شده است. نامه ای که ابتدا گفتند خطاب به 

نمایندگان مجلس بوده و نمایندگان تکذیب کردند. بعد محسنی اژه ای اصل نامه را تایید 
کرد، ولی نگفت مخاطب آن چه کسی بوده است. تا اینکه بالاخره وکیل زنجانی خبر داد 

صفحه ۳که موکلش نامه ای را خطاب به دولت و شخص رئیس جمهور نوشته ...

ناطق را کدام جریان دعوت کند؟
»حزب اتحاد ملت ایران به دنبال سرلیستی ناطق نوری است.« این خبر روز گذشته در شبکه های اجتماعی دست به دست چرخید، گرچه دبیر کل این 

حزب، این خبر را ساخته شبکه های دروغگو و جنگی روانی خواند. اما این تمام خبر نیست. در این متن آمده است: »حزب اتحاد ملت ایران که اخیرا 
فعالیت خود را اغاز کرده است به دنبال حمایت از ناطق نوری برای ریاست مجلس دهم است«. علی شکوری راد، دبیر کل حزب اتحاد ملت ایران در 

پاسخ به این سوال که آیا این خبر صحت دارد به »تابناک دیلی« گفت: »این خبر از شبکه ای در تلگرام به نام کانال ویژه خبری بیرون آمده است. 
این کار ساخته شبکه های دروغگو است و از سوی دیگر جنگی روانی علیه ما است«. علی اکبر ناطق نوری را به نیکی می شناسیم، همانی 

که در انتخابات سال ۱۳۷۶ با خاتمی، رییس دولت اصلاحات رقیب شد و در عین حال رفیق دیرین اصلاحات بود. ناطق نوری را برنده 
صفحه ۳صفحه ۷صفحه ۳انتخابات می دانستند، اما ناطق، برنده نشد و تنها دخالتش در دولت اصلاحات، صدور پیام تبریکی بود به مناسبت ... صفحه ۲

رئیس کمیته انتخابات شــورای 
هماهنگی اصلاحــات بیان کرد: 

»علاوه بر ...

»ریوالدو باربوسا دسوزا، هافبک 
برزیلی اســتقلال بعد از جلسه با 

علی نظری...

علــی لاریجانی اعــلام کرد که 
گزارش کمیســیون ویژه برجام 

فردا به صحن ...

خاتمی بر 
حضور عارف 

تاکید دارد

فسخ قرارداد 
ریوالدو با 

استقلال 

گزارش برجام 
فردا به صحن 

مجلس می رسد

حمله اوباما به ایران و روسیه
همین صفحه

باراک اوباما در نشست سالانه مجمع عمومی سازمان ملل 
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سفیر سابق ایران کجاست؟
»نام غضنفر رکن آبادی سفیر سابق کشورمان در لبنان در هیچیک از مبادی ورودی عربستان ثبت نشده است«. این 
گاه در پی مفقود شدن  آن کشور ادعا کرده است.   خبر را پایگاه اطلاع رسانی شــبکه تلویزیونی العربیه به نقل از منابع آ
شــبکه  العربیه در جدیدترین اخبار خود گفته است که بر اساس بررسی های انجام شده نام رکن آبادی در میان اسامی 
حجاج ایرانی نیز دیده نمی شود. العربیه این خبر را در واکنش به صحبت های مقامات ایرانی مبنی بر حضور سفیر سابق 
ایران در عربستان و منا آورده است. این رسانه در ادامه افزوده است در صورت تایید این خبر، حضور غضنفر رکن آبادی 
در مکه باید به شــیوه نامعلوم صورت گرفته باشد: »غضنفر رکن آبادی ســفیر پیشین ایران در لبنان در راس ماموریت 

امنیتی در عربستان قرار گرفت و برای ادای مراسم حج با وجود پر بودن برنامه های کاری اش به عربستان اعزام شد. این در حالی است که پیش تر یک 
بار اســم رکن آبادی در فهرست کشته شدگان فاجعه منا آمده بود. در واکنش به این خبر، وزارت امور خارجه گفت: »ایشان با گذرنامه عادی خود عازم 
سفر حج شده اند و اطلاعات دقیق پاسپورت مربوط به همه حجاج و از جمله ایشان در اختیار مراجع رسمی دولت سعودی می باشد و هیچگونه شائبه ای 
در خصوص اطلاعات و جزئیات مربوطه و نحوه ورود ایشان به کشور عربستان وجود ندارد.« مرضیه افخم اضافه کرد: »پاسپورت عادی آقای غضنفر 
اصل رکن آبادی همکار ما در وزارت امور خارجه ممهور به مهر روادید حج می باشــد و طبق اطلاعات واصله در شــرایط کنونی بدلیل لزوم ارائه مدارک 
هویتی همه مفقودین ســوابق ایشــان نیز که در فهرست اسامی مفقودین واقعه منا می باشــند در اختیار مقامات سعودی قرار گرفته و خبرسازی های 

موجود در خصوص این موضوع نادرست و ناشی از اغراض و اهداف دیگر است«.

از روحانی بعید بود
فاجعه منا زمانی رخ داد که رئیس جمهور و وزیر امور خارجه در نیویورک به سر می بردند تا به بهانه اجلاس عمومی سازمان ملل، 
درخصوص توافق هسته ای و مسائل منطقه ای با دنیا به گفت وگو بنشینند. موضوعی که از سویی تریبونی در اختیار ایران قرار 
داد تا توجه جامعه بین الملل را در این خصوص جلب کند، از سوی دیگر امکان رایزنی از فاصله نزدیک با مقامات دیگر کشورها 
برای پیگیری قضیه را فراهم کرد. چنان که ظریف در صحن علنی سازمان ملل با امیر کویت مذاکره غیررسمی کرد و توانست با 
میانجی گری او پادشاه سعودی را راضی کند تا درمورد صدور ویزا برای مقامات ایرانی همکاری کند. همچنین رئیس جمهور در 
همان ساعات اولیه دستورات ویژه برای پیگیری حادثه را داد و معاون وزارت خارجه گفت که ظریف سی بار برای پیگیری موضوع 

با آن ها تماس گرفته است.  اما تلاش های روحانی و تیمش از نیویورک برخی را راضی نکرده است و آن ها می گویند روحانی باید بلافاصله بعد از واقعه سفرش را نیمه 
تمام رها می کرد و به ایران باز می گشت تا از نزدیک پیگیر موضوع باشد. روز گذشته حسین شریعتمداری، مدیرمسئول روزنامه کیهان گفت ادامه سفر روحانی علاوه 
بر اینکه در عرف دیپلماتیک غیرقابل توجیه است، اهانت به مردم و بی اعتنایی به جانباختگان نیز هست. اما روحانی امروز اعلام کرد که سفرش را برای حضور در 
مراسم تشییع پیکرهای حجاج کشته شده نیمه تمام می گذارد. با این حال رئیس پیشین سازمان صدا و سیما به این موضوع واکنش نشان داد و در مطلبی با بیان 
اینکه سفر نیمه تمام روحانی می توانست دارای بالاترین پیام دیپلماتیک و سیاسی باشد، نوشت: »در حالی که افکار عمومی به شدت خواستار قاطع ترین برخورد 
رئیس جمهور محترم، در مهم ترین تریبون جهانی است، نمی دانم چرا چنین اتفاقی نمی افتد. از آقای روحانی بعید بود که با توجه به تجربه  دیپلماتیکشان، ندانند 
که ابعاد حادثه در حدی است که باید در همان ساعات اولیه نیویورک را ترک می کردند تا مجبور به لبخندهای مکرر سیاسی در دیدارهای نه چندان مهم نباشند«.

درصورت نبود امنیت، در 
وجوب حج تشکیک است 

رئیس شــورای عالی جامعه مدرســین حوزه علمیه 
قم امروز در درس خارج فقه خود، خواستار پیگیری 
درخصوص فاجعه منا شــد و گفت اگــر امنیت این 
مراســم برقرار نباشــد، وجوب آن به لحــاظ دینی 
مورد تشــکیک اســت. آیت الله یزدی ضمن تاکید 
بر بی تدبیری و بی کفایتی دولت ســعودی احتمال 
توطئــه بــودن آن را منتفی ندانســت و تصریح کرد 
کــه ســازمان های بین المللــی در ایــن خصوص 
مســئول اند. وی همچنین از مراجــع و حوزه های 
علمیه خواســت تا به مســئولیت دینــی خود در این 

زمینه عمل کنند. 

امنیت نباشد، می توان در وجوب حج 
تشکیک کرد

آیت الله یزدی در این ســخنان با اشــاره به شــرایط 
اســتطاعت حجــاج تاکید کــرد که یکی از شــرایط 
اســتطاعت برای حج، امنیت اســت و اگر هر سال 
بــرای حاجی ها این چنین اتفاقاتــی پیش بیاید،، در 
استطاعت حجاج تاثیر می گذارد. به گفته وی شرایط 
استطاعت، صرفا اســتطاعت مالی نیست و امنیت 
هم یکی از شرایط آن است  که با نبود امنیت می توان 
در وجوب حج تشــکیک کرد. آیت الله یزدی تصریح 
کرد که آن ها باید به طور رســمی امنیت حجاج را به 
عهده بگیرند و برای ایــن کار تنها مذاکره معمولی و 

ساده کافی نیست.

مراجع به سازمان های جهانی نامه 
تهدیدآمیز بنویسند

آیت اللــه یزدی از مراجــع عظام و حــوزه علمیه هم 
درخواســت کرد که که عکس العمل جدی داشــته 
باشــند. به گفته وی اگر از حوزه علمیه قم نامه های 
رســمی تهدیدآمیز به ســازمان های رسمی جهانی 
نوشته شود، قطعا مؤثر است. به گفته او مسئله شیعه 
و ســنی به هیچ وجه در اینجا مطرح نیست، مسئله 
اسلام و مســلمانان و امنیت ســرزمین وحی است. 
وی در عین حال خطاب به روحانیون گفت که فارغ 
از مسائل سیاسی، باید به این فاجعه پرداخت چراکه 
یک مسئله مذهبی اســت و با دید مذهبی باید به آن 

نگاه کرد، نه دید سیاسی.

دولت عکس العمل جدی تری نشان دهد
رئیس شــورای عالی جامعه مدرســین حوزه علمیه 
قم ضمــن تاکید بــر اهمیــت پیگیــری فاجعه منا 
یادآور شــد که دولت باید مستقل از دستگاه قضایی 
عکس العمل مناســبی داشــته باشــد. به گفته وی 
تســلیت گفتن به خانواده های کســانی که شــهید 
شــده اند و اینکه وزارت خارجه چند بار تذکر بدهد و 
کاردار عربســتان را احضار کند، کافی نیست و باید 
عکس العمل جدی تری صــورت گیرد. وی با تاکید 
بر اینکه سازمان های بین المللی در برابر این فاجعه 
مســئول اند، گفت: اگر در این چنین واقعه ای چند 
آمریکایی کشــته شــده بود، آیا به راحتی از کنار آن 

می گذشتند؟

بعید نیست فاجعه منا توطئه باشد
آیت الله یــزدی همچنین بــا تایید بــی کفایتی و بی 
تدبیری دولت ســعودی در ایــن فاجعه گفت ممکن 
است این اتفاق تنها ناشی از بی کفایتی نباشد و بعید 
نیســت که ناشی از توطئه باشد. وی با اشاره به اینکه 
چنین جمعیتی هر ساله به همین شکل در منا حضور 
می یابند، تصریح کرد کــه بی تدبیری نمی تواند دلیل 

کافی برای اققدامی مثل بستن راه ها باشد. 

ناطق را کدام جریان دعوت کند؟

»حزب اتحاد ملت ایران به دنبال سرلیســتی ناطق نوری اســت.« این خبر روز 
گذشته در شبکه های اجتماعی دست به دست چرخید، گرچه دبیر کل این حزب، 

این خبر را ساخته شبکه های دروغگو و جنگی روانی خواند.

این خبر جنگی روانی است
اما این تمام خبر نیســت. در این متن آمده اســت: »حزب اتحاد ملت ایران که 
اخیرا فعالیت خود را اغاز کرده است به دنبال حمایت از ناطق نوری برای ریاست 
مجلس دهم است«. علی شکوری راد، دبیر کل حزب اتحاد ملت ایران در پاسخ 
به این ســوال که آیا این خبر صحت دارد به »تابناک دیلی« گفت: »این خبر از 
شــبکه ای در تلگرام به نام کانال ویژه خبری بیرون آمده است. این کار ساخته 

شبکه های دروغگو است و از سوی دیگر جنگی روانی علیه ما است«.
علی اکبــر ناطق نوری را به نیکی می شناســیم، همانی که در انتخابات ســال 
۱۳۷۶ با خاتمی، رییس دولت اصلاحات رقیب شد و در عین حال رفیق دیرین 
اصلاحات بود. ناطق نوری را برنده انتخابات می دانستند، اما ناطق، برنده نشد 
و تنها دخالتش در دولت اصلاحات، صدور پیام تبریکی بود به مناسبت پیروزی 
رقیبش. رئیس مجلس پنجم شورای اسلامی، نه اهل سخنرانی های کوبنده 
اســت و نه اهل خودنمایی های برخی سیاسیون، ناطق نوری اما همواره چراغ 
خاموشش را فعال نگاه می داشت و آغوشش حریم امنی بود برای اصلاح طلبان 
و معتدلان. علی اکبر ناطق نوری بعد از آن که اعلام کرد نه برای خبرگان می آیم، 
نه برای مجلس شورای اسلامی، بیش از پیش در مرکز توجه قرار گرفت. با این 
حال به نظر می رسد نام ناطق نوری، با مجلس دهم شورای اسلامی گره خورده 
اســت. »ناطق بیاید یا نیاید«، این روزها به یکی از مهم ترین ســوالات فعالان 

سیاسی تبدیل شده است. 

ناطق نوری اگر بیاید، سرلیست چه جناحی شود؟
علی اکبر ناطق نوری اصولگرا اســت، گرچه اصولگرای معتدلی است و هوای 
اصلاح طلبان را در سال هایی که جفای زیادی به آن ها می شد، داشت. به همین 
دلیل عده ای بر این اعتقادند که ناطق نوری باید بیاید، اما از طرف اصولگرایان 
معتدل بیاید. این بدان معنی اســت که ناطق، نه سرلیســت اصلاح طلبان که 
باید سرلیست اصولگرایان باشد. ناطق نوری می تواند حتی به حداقلی اصلاح 
طلبان، همان عدم ورود تندروها به مجلس، جامه عمل بپوشاند، چرا که نام او در 

زمره معتدل ترین اصولگرایان است و از سوی دیگر بارها و بارها از تندروها انتقاد 
کرده است. همچنین از سوی دیگر به نظر  می رسد اگر بنا باشد دعوتی رسمی از 
ناطق نوری برای انتخابات مجلس دهم صورت بگیرد، بهتر است این دعوت از 
سمت اصولگرایان نزدیک به او صورت بگیرد، گرچه ناطق از دوستان قدیمی  و 
به حق هاشمی رفسنجانی است، اما مانور اصلاح طلبان بر ناطق نوری، ممکن 
است تنها حساسیت ها را بالا ببرد و انشقاقی میان او و سایر اصولگرایان ایجاد 
کند. همچنین این امری است که ممکن است اصلاح طلبان زیادی نسبت به آن 
وفاق و اتحاد نداشته باشند. سرلیستی ناطق نوری در لیستی که اصلاح طلبان 
هم در آن حضور دارند تنها در صورتی ممکن اســت که ائتلاف اصلاح طلبان و 
اصولگرایان میانه رو صورت بگیرد، البته این مســئله با توجه به اظهار نظرهای 
اصلاح طلبان از این سو و اصولگرایان از سوی دیگر، امری بعید به نظر  می رسد 
و با این اوصاف بهتر است افرادی مثل ناطق در کنار دیگر اصولگرایان معتدل 
و بــه اصطلاح راســت عقلایی قرار بگیرند و ائتلافی رســمی تشــکیل دهند. 
همچنین گروکشی ناطق نوری به وسیله اصلاح طلبان و برچسب اصلاح طلبی 
بر پیشــانی او زدن، نه تنها مزیتی ندارد که منجر به قدرت گرفتن هر چه بیشتر 
گروه های تندرو  می شــود. به هر حال، حضور رئیس مجلس شورای اسلامی 
 می تواندعرصه انتخابات مجلس دهم را جدی تر و مهم تر جلوه دهد، ناطقی که 
از سال ۷۶ تا امروز، درهیچ انتخاباتی شرکت نکرده بود. ریاست علی اکبر ناطق 
نوری بر مجلس بعدی شــورای اسلامی امری مطلوب و پسندیده است و حتی 
عده ای ریاست ناطق را بهتر از ریاست عارف بر مجلس دهم پیش بینی  می کنند. 

هر گروهی  می تواند از حضور ناطق نوری بگوید
 اما در کنار این مســائل، علی اکبر ناطق نوری، رئیس مجلس پنجم شــورای 
اســلامی که در عین حال یکی از معتدل ترین و کارآمدترین مجالس شــورای 
اسلامی بود، یکی از معدود افرادی بود که در این سال ها با هیچ گروهی جبهه 
نداشــت. دفتر ناطق نوری به روی هــر حزب و گروهی باز بــود. گرچه محمود 
احمدی نژاد را ناطق وارد عرصه سیاســت کرد و با اصرار و وساطت او از شورای 
نگهبان، احمدی نژاد شــهردار تهران شــد، اما با این وجود هــر دو از یکدیگر 
برگشتند. همان زمانی که در انتخابات ریاست جمهوری دهم، نام پسران ناطق 
در کنار نام پسران هاشمی رفسنجانی به عنوان دزد از سوی احمدی نژاد برده شد، 
ناطق به خوبی فهمید در مورد او اشتباه فکر  می کرد. احمد پورنجاتی یک بار در 

این خصوص گفته بود: »پس از سال ۸۴ و اقداماتي که اصولگرایان انجام دادند 
ناطق نوري به طور کلي از فضاي اصولگرایان دور شــد و اکنون هم من از خود 
ایشان شنیدم که خود را فراجناحي مي دانند. ایشان پس از انتخاب احمدي نژاد 
تصمیم گرفته اند منتسب به جریان خاصي نباشند و تنها به نفع منافع ملي نقش 
ایفا کنند. در سال ۹۲ نیز دیدم که ایشان نقش موثري در انتخابات داشتند، هر 
چند که این نقش و حضور مســتقیم نبود. قطعا این مســئله که ناطق نوري در 
اتاق فکر نظام حضور داشــته باشــد مي تواند در تامین منافع ملي تاثیر گذاري 

بیشتري داشته باشند«. 
در این بین نباید جریانی را که اخیرا از لزوم حضور ناطق در انتخابات  می نویسند، 
نادیده انگاشــت. این بسیار مطلوب اســت که طیف های مختلف، از آمدن و یا 
نیامــدن ناطق نوری بگوید. آذر منصوری پیشــتر در این خصــوص گفته بود: 
»بعید  می دانم اصلاح  طلبی نســبت به این موضوع دید منفی داشــته باشــد. 
موقعیت آقای ناطق نوری در فضای سیاســی کشــور در مقایسه با حداقل یک 
دهه گذشته متفاوت به نظر می رسد. به نظر من، اتفاقات و وقایع صورت گرفته 
در هشت سال دولت احمدی نژاد که محصول جریان اصولگرایی در انتخابات 
۸۴ بود، این تفاوت جایگاه را ایجاد کرده اســت. آقای ناطق نوری امروز نه تنها 
با ناطق نوری ســال ۸۴ متفاوت اســت؛ بلکه به خصوص جایگاه ایشان در بین 
مردم و جریان های سیاسی بیشــترین تفاوت را با سال ۷۶ نیز پیدا کرده است. 
امروز بیش از هر زمان در طول فعالیت سیاسی آقای ناطق نوری می توان گفت 
که ایشان روشــن ترین مرزبندی را با جریان اصولگرایان تندرو پیدا کرده اند. به 
همین دلیل هم فکر  می  کنم ایشان یکی از شخصیت  هایی هستند که  می  توانند 
در تحقق وحدت و آشتی ملی در فضای امروز کشور ما نقش تاثیر گذاری داشته 
باشند. البته من از دعوت و رایزنی ها اطلاع دقیقی ندارم. به دلیل همین سابقه، 
فکر می کنم حضور آقای ناطق نوری از یک طرف به شــکل گیری رقابتی سالم 
در انتخابات کمک خواهد کرد و از ســوی دیگر حضور ایشان در مجلس آینده 
هم با توجه به همین تجربه ها حضوری مقتضی و مناسب وضعیت امروز کشور 
ما خواهد بود. این حضور می تواند در احیای جایگاه مجلس نیز بسیار تاثیرگذار 

باشد«.
 با همه این اوصاف، آیا علی اکبر ناطق نوری که بارها گفته اســت: »نمی آیم«، 
مثل یــار دیرینش عمل خواهد کرد و در دقیقه ۹۰ اعــلام کاندیداتوری خواهد 

کرد و از همه مهم تر، شورای نگهبان میدان بازی را تا چه اندازه باز  می گذارد؟

واکنش روزپیگیری روز

دولت با اقتدار و در عین حال منطقی، فاجعه منا را پیگیری کند
آیت الله صادق آملی لاریجانی رئیس قوه قضاییه درخصوص فاجعه منا از دولت خواست که با اقتدار و صلابت و البته با برخوردهای  معقول و منطقی این مسئله را پیگیری کند. رئیس دستگاه قضا 
همچنین از دادســتان کل کشور خواست که در هماهنگی با وزارت امور خارجه و رایزنی با برخی کشورهای اســلامی مسئله را پیگیری کند. آیت الله آملی لاریجانی تاکید کرد که حاکمان سعودی 
مطمئن باشــند که ملت ها و دولت های مسلمان پرونده این حادثه را نخواهند بســت و این طور نخواهد بود که حادثه ای رخ دهد و دولت سعودی با گردن کلفتی پاسخگو نباشد. وی تصریح 
کرد که دولت و حاکمان ســعودی نه تنها باید مسئولیت این فاجعه را بپذیرند و از همه مســلمانان و خانواده های جان باختگان عذرخواهی کنند، بلکه باید از لحاظ حقوقی و قضائی این 
فاجعه را جبران کنند. رئیس دســتگاه قضا همچنین ربط دادن این اتفاق به قضا و قدر را عجیب خواند و تاکید کرد که حوادث عالم از تحت ســیطره قضا و قدر الهی خارج نیست، اما 
این رافع مســئولیت انسان ها در وظایف و تکالیفشان نیست. آیت الله آملی لاریجانی همچنین اداره حرمین شــریفین را مسئله ای مهم خواند و گفت کشورهای اسلامی باید در 

این باره چاره ای بیندیشند.

سیاسی
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آخرین تلاش ها پیش از دادگاه
نامه زنجانی به روحانی ۶ روز پیش از دادگاهش منتشر شد

تنها ۶ روز به اولین جلسه دادگاه بابک زنجانی باقی مانده و امروز متن نامه چند 
ماه پیش او از زندان خطاب به رئیس جمهور منتشر شده است. نامه ای که ابتدا 
گفتند خطاب به نمایندگان مجلس بوده و نمایندگان تکذیب کردند. بعد محسنی 
اژه ای اصل نامه را تایید کرد، ولی نگفت مخاطب آن چه کسی بوده است. تا اینکه 
بالاخره وکیل زنجانی خبر داد که موکلش نامه ای را خطاب به دولت و شــخص 
رئیس جمهور نوشته است و در آن به طور مشخص »خدماتی را که در زمان وجود 
تحریم ها و مشکلات ارائه کرده، اعلام کرده است«. به گفته رسول کوهپایه زاده، 
بابک زنجانی در این نامه تاکید کرده است که اگر بازداشت صورت نمی گرفت یا 
به نحو مقتضی او می توانســت بیرون از زندان باشد، شاید در استرداد پول های 

بلوکه شده ایران قدم های موثرتری برداشته می شد.

وقتی فسادی رخ نداده، چه باید بگویم؟
اسحاق جهانگیری، معاون اول روحانی یکی از افرادی است که تاکنون تندترین 
اظهارات را درمورد زنجانی داشته است. موضوعی که پیش تر مورد انتقاد وکیل 
زنجانی بوده، در یک مورد منجر به شــکایت قضایی احمدی نژاد از جهانگیری 
شد و حالا هم یکی از محورهای نامه زنجانی به رئیس جمهور است. جهانگیری 
جایی گفته بود که بزرگ ترین فســاد قرن در دوره احمدی نژاد رخ داده است که 
منظورش رنجانی بود و در جــای دیگری هم اظهار کرده بود که موضوع بابک 
زنجانی بزرگ ترین فساد است که اصلا مشابهی ندارد و تصریح کرده بود: »اگر 
کسی پیدا شــد فردی را معرفی کرد، حتی در دنیا که یک دلار از بابک زنجانی 

بیشتر پول برده، من از مردم ایران عذرخواهی می کنم«. اما زنجانی در متن 
نامه ای که امروز منتشــر شده، خطاب به روحانی از سخنان معاون اول او 

جهانگیری به شدت گلایه کرده است و آن را در دور از شان دولت دانسته 
است: »متأسفانه معاون اول محترم ریاست بارها در اذهان عمومی به 

اینجانب بی احترامی های زیادی می کند و این امر لایق تراز 
کردن یک دولت یا یک انسان عادی نیست و جاه و مقام این 

معاونت حفظ حرمت مردم است«. 
اســحاق جهانگیری امــا مرداد ماه امســال نیــز در اظهاراتی 
زنجانــی را »گردن کلفــت« خوانده و گفته بــود: »دو میلیارد و 

٧٠٠ میلیــون دلار پــول مملکت را در اختیار یک فرد گذاشــتند 
و الان بعد از گذشــت بیش از یک ســال در زندان با گردن کلفتی 

نمی گویــد این پــول کجاســت«. زنجانی در ادامــه نامه اش 
با اشــاره بــه ایــن ســخنان جهانگیری نوشــته 

است: »ایشان جدیدا اینجانب را گردن 
کلفت عنــوان نموده اســت که این 

صحبت ها در شــأن یــک معاون 
اول نیست. جناب رئیس جمهور 
من در زندانم و دادسرا در حال 
رســیدگی پرونده اســت، من 
چه گــردن کلفتــی می توانم 
بکنم؟ وقتی فســادی وجود 

ندارد، مــن چرا باید نام افرادی را ببرم و آن هــا و زندگی آن ها را نابود کنم؟« 

شما تحریم شده اید، من مقصرم؟
زنجانی در ادامه اتهام زدایی از خودش نوشــته است که او تنها درگیر »یک کار 
اقتصادی« بوده که ابهام ایجاد کرده است و او موظف است آن ابهامات را حل 
کند و این کار در حال انجام است. او با بیان این مطلب مجموعه دولت را متهم 
کرده است که در اصل به دنبال یک »زیاده خواهی« هستند که اسم آن را فساد 
زنجانی گذاشته اند. او در ادامه درخصوص پول هایی که به وزرات نفت بدهکار 
است نیز نوشته اســت که پول ها به دلیل تحریم ها بلوکه شده اند و او در این کار 
تقصیری ندارد: »من هیچ وقت بــا وزارت نفت معامله نکرده ام؛ یک مجموعه 
نفتی در خارج نفت فروخته و پول آن را در حسابی که معرفی کرده، دریافت کرده 
و به واســطه آن پول بلوکه شده و حال که دولت عوض شده به زور می گوید پول 
را دوباره پرداخت کن، چون صاحب بانک و ســهامدار من می باشم. آقای دکتر 
من در بانک متعلق به خودم در خصوص همه سپرده گذاران مسئولم؛ چرا باید 
اطلاعات یک بانکی که ربطی به این کشــور ندارد را در اختیار معاون اول شما 
بگذارم که ایشــان به من نگوید گردن کلفت! آیا اگر شما جای من بودید چنین 
می کردید؟ به من فرمودید من چون صاحب بانکم موظف ام پول شــما را بدهم 
و کاری به کســی ندارید. من از روز اول تمام زندگی ام را دو دستی تقدیم کردم، 
چه باید می کردم و نکردم که این همه بی احترامی به من می شــود؟ وزارت نفت 
مگر بــارش را به مــن داده کــه از من طلب 
می کند؟ باری در اختیار شــرکت خارجی 
خود گذاشته و آن هم پولش را دریافت 
کــرده، می توانســت در بانکی دیگر 
وصول کند،  حال که تحریم شــده 

من مقصرم؟«

آغاز بابک زنجانی
نــام زنجانــی از زمانی بر 
ســر زبان ها افتاد که نام او در لیست 
تحریم هــای اتحادیه اروپــا و آمریکا 
آمد. در فهرست تحریم های اروپا آمده 
بود: »بابک زنجانی در حال کمک به 

نقض مقررات مربوط به تحریم های اتحادیه اروپا علیه ایران و در حال فراهم 
کردن کمک های مالی به دولت ایران اســت. زنجانی یکی از عناصر کلیدی 
ایران در معامــلات نفتی و نقل و انتقال پول های نفتی ایران اســت. زنجانی 
مالک گروه سورینت در امارات بوده و برخی از شرکت های تحت مدیریت وی 
به عنوان کانالی برای پرداخت نفتی ایران مورد اســتفاده قرار می گیرند«. نام 
زنجانی در فهرســت تحریم های آمریکا نیز قرار گرفت، بــه طوری که دیوید 
کوهن، معاون وزارت دارایی آمریکا در امور تروریسم و اطلاعات مالی گفت: 
»ما در خنثی کردن تلاش های ایران از طریق بابک زنجانی بی رحمانه اقدام 
خواهیــم کرد«. یک مقام ارشــد دولت آمریــکا نیز گفت: »زنجانی و شــبکه 
بین المللــی شــرکت ها و بانک هایش مســئول اختفای معاملاتــی به ارزش 
میلیاردها دلار هستند که از جانب ایران انجام داده اند. او از شرکت هایی مانند 
آی اس او در مالزی اســتفاده کرده تا میلیون ها بشکه نفت ایران را خریداری 
کند و به بازار عرضــه کند. او همچنین از جانب ایران با اتکا به نهادهای مالی 
خود میلیاردها دلار مبادله ارزی انجام داده است«. این برای اولین بار بود که 
فردی غیردولتی و غیرنظامی در لیســت تحریم ها قرار می گرفت و این چنین 
مورد توجه بود و همین موضوع اســم زنجانی را بر سر زبان ها انداخت. از آن 
زمان تا وقتی بیژن زنگنه وزیر نفت دولت یازدهم اعلام کرد که زنجانی بیش 
از دو میلیارد دلار پول نفت را به خزانه واریز نکرده اســت و متعاقب آن زنجانی 
دســتگیر شد، اتهام های زیادی علیه او مطرح شــد. »میلیاردر ایرانی، دلال 
نفتی، بانکــدار بزرگ، غارتگــر بیت المال و... « نام های مختلفی اســت که 
بابک زنجانی را به نام آن خواندند و او همواره همه اتهام های علیه خودش را 
رد می کرد. او پیش از دســتگیری اش در مصاحبه ای گفته بود »این اتهامات 
همه ساخته افکاری اســت که هیچ کس دلیل و اثباتی برای آن ها ندارد و هر 
کس هر طور کــه داغ ترمی تواند آن ها را عنوان می کنــد«. او همچنین  خود 
را »یک سرباز بســیجی در جبهه اقتصادی« خوانده بود که راز موفقیتش در 
تشــخیص حلال و حرام و لطف خدا و اعتقاد به کشــور جمهوری اسلامی و 

ولایت فقیه بوده است.

پایان بابک زنجانی؟
حالا بابک زنجانی بیش از یک ســال و نیم است که در زندان به سر می برد. در 
این مدت شــایعات و اتهام های زیادی درمورد او مطرح شــد، از شــایعه زندان 
نبودنش، تا درخواست های نمایندگان مجلس خواستند برای ملاقات با او که 
با مخالفت قوه قضاییه مواجه شــد، تا ادعاهای مختلف جدیدی درمورد اموال 
و ثروت افســانه ای او در بانک های جهان تا شایعه های بیرون آمدنش از زندان 
و امکان ترور او در زندان. اما بالاخره ۱۱ مهر اولین جلسه دادگاه بابک زنجانی 
تشکیل می شود. پرونده اش به گفته وکیلش ۲۰۹ جلد است و هر جلدش ۲۰۰۰ 
صفحه اســت، پرونده ای قطور که در تصور نمی گنجد و رسول کوهپایه زاده نیز 
به همین علت درخواســت مهلت و عقب افتادن دادگاه را کرده بود. درخواستی 
که با آن موافقت نشــد و وکلای زنجانی در حالی که به گفته خودشان تنها یک 
ســوم پرونده را مطالعه کرده اند، برای دفاع از او به دادگاه می روند. دادگاهی که 

هنوز معلوم نیست علنی باشد یا غیرعلنی.

اوباما عاقلانه با شیخ نشینان عرب مذاکره نکرد
علی اکبر ناطق نوری با انتقاد از عملکرد دولت عربستان در خصوص حادثه منا گفت: »با وقوع این حادثه خداوندخاندان آل سعود را مشمول غضب قرار داده که موجبات رسوایی و بی آبرویی آن ها در جهان شده است«.
رئیس مجلس پنجم شورای اسلامی اعزام نیروهای کارامد به یمن و بحرین را عامل این حادثه دانست و بیان کرد: »با گسیل نیروهای کارآمد عربستان برای دخالت در بحران یمن و بحرین، قدرتمند ترین کشورهای 

جهان هم با داشتن همه امکانات توانایی مدیریت دو بحران به شکل هم زمان را ندارند«.
ناطق نوری افزود: »حادثه منا مهاجرت بندگان مخلص خدا بود که براساس آیات قرآن کریم اجر و پاداش فراوانی نزد خداوند برای آن ها به همراه دارد«.

وی با اشاره به شرایط ایران در جنگ تحمیلی اظهار داشت: »همه آنچه تلویزیون، نمایشگاه ها و یادواره ها از جنگ و جبهه نشان می دهند یک هزارم آنچه در واقعیت از سوی رزمندگان اسلام انجام 
شد، نیست. زمانی که هنوز عرق ملت از مبارزه با شاه خشک نشده بود، قضایا و بحران های کومله، دموکرات، چریک های فدایی خلق و سایر گروه ها در نقاط مختلف کشور رخ داد«.

رئیس مجلس پنجم شورای اسلامی اضافه کرد: »اوباما در مذاکرات عاقلانه فکر کرد و به جای دل بستن به کشورهای شیخ نشین عربی مذاکره با ایران مقتدر را برگزید«.

خاتمی بر حضور عارف تاکید دارد
رئیس کمیته انتخابات شــورای هماهنگی 
اصلاحــات بیان کرد: »عــلاوه بر اعضای 
حزبی اصلاح طلبان برخی اشخاص حقیقی 
نیز عضو این شورا خواهند بود. آقای خاتمی 
هم طی نامه ای  موافقت خود را با تشــکیل 
این شورا به همراه توصیه هایی اعلام کرده 

است«. محسن رهامی افزود: »آقای خاتمی ضمن استقبال از تشکیل این 
شورا بر حضور آقای عارف در این شورا تاکید داشت و این توصیه را هم داشتند 

که از احزاب تازه تاسیس نیز در این شورا به کار گرفته شود«.
وی با تاکید بر اینکه شورای راهبردی در همه کشور فعال است، خاطرنشان 
کرد: »در این میان آن ها که انسجام اصلاح طلبان را به سود خود نمی بینند، 
تــلاش دارند اقداماتی انجام دهند که باعث تشــتت میــان اصلاح طلبان 

شود«.

تصویب برجام در شورای عالی امنیت ملی
رئیس کمیته هســته ای مجلس شــورای 
اســلامی با انتقــاد از کنــار گذارده شــدن 
مجلس در تایید برجام، گفت: » بزرگ ترین 
اشــکالی که درمورد برجام وجــود دارد این 
اســت که قبل از اینکــه ایــن توافق نامه به 
تصویب مجلس برســد به درخواســت تیم 

مذاکره  کننده هسته ای در شورای عالی امنیت ملی به تصویب رسیده است«.
ابراهیم کارخانه ای اظهار داشــت: »هم اکنون مجلس شــورای اسلامی 
که در رأس تمامی تصمیم گیری های کشــور قرار دارد، درمورد برجام کنار 
گذاشته شده است«. وی افزود: »اگر تیم مذاکره کننده هسته ای آنچه طی 
مذاکرات مطرح شده بود به طور منظم با مجلس و کمیسیون های تخصصی 
در میان می گذاشتند هم اکنون مجلس و دولت یک نظر واحد درمورد برجام 

داشتند که این به نفع کشور بود«.

گزارش برجام فردا به صحن مجلس می رسد
علــی لاریجانــی اعــلام کرد کــه گزارش 
کمیســیون ویژه برجام فردا به صحن علی 
مجلس فرستاده خواهد شد. رئیس مجلس 
شورای اســلامی با اشاره به اینکه در جلسه 
دیروز هیئت رئیســه و اعضای کمیســیون 
برجام شرکت داشته اســت، گفت: انصافا 

نمایندگان تلاش خود را در بررسی این موضوع انجام دادند و ابعاد مختلف 
برجام در طول مدت یک ماه گذشــته مورد بررســی قرار گرفته است. وی با 
تاکید بر اینکه برجام یک ســند مهم برای ایران است، گفت این سند در این 
مقطع زمانی هم از بعد فنی، حقوقی و اقتصادی در کمیسیون برجام بررسی 
شده است. به گفته لاریجانی گزارش نهایی کمیسیون درحال تدوین است 
و قرار است که فردا به صحن مجلس فرستاده شود و متعاقبا اقدامات بعدی 

انجام خواهد شد.

من هم روستایی هستم
اکبر هاشمی رفسنجانی گفت: »بنده خود را یک فرد 
معمولی و یک انسان روستایی که در روستا بزرگ شده 
و به شــهر آمده و درس خوانده و در کارهای سیاسی 
اجتماعی کار کرده و در مســئولیت ها خدمت و خطا 

کرده است، می دانم«.
رئیس مجمع تشــخیص مصلحت نظام در مراســم 
آغاز سال تحصیلی دانشگاه علوم و تحقیقات اظهار 
داشــت: »دانشــگاه آزاد از ضروری تریــن نیازهای 
جامعه ما بود و امام اگر لطف نمی کردند در آن زمان 
که افکار عمومی همه چیز را دولتی می خواست این 

اتفاق نمی افتاد«.
هاشمی رفسنجانی سپس با اشاره به جنگ تحمیلی 
و تنها بودن ایران در آســتانه ایــن جنگ، بیان کرد: 
»ما در مجلس نشسته بودیم و کارهای خود را انجام 
می دادیــم که یک بــاره صدای غــرش هواپیماها و 
انفجار را شــنیدم و دشــمن ۱۱ پایــگاه نظامی ما را 
بمباران کرد و گفتند که ما به سمت تهران می رویم و 

هدف جنگ آن ها نیز همین بود«.
وی افزود: »در آن جلســه فرماندهان از ما خواهش 
کردند که مبادا آتش بس را بپذیریم و از ما خواستند که 
اجازه دهیم آن ها از ارتش و حیثیت خود دفاع کنند. از 
این رو آن ها در روز بعد با ۱۵۰ پرواز عقبه ارتش عراق 

را نابود کردند و تا امروز نیز نابود است«.

رئیس مجمع تشــخیص مصلحت نظام بــا تاکید بر 
اینکه این پیروزی بهتر از پیــروزی بر فتح بغداد بود، 
خاطرنشان کرد: »این پیروزی بهتر از پیروزی بود که 
مــا به بغداد می رفتیــم و آن را می گرفتیم، امام که ما 
به می گفت شــما به جنگ مردم عراق نروید و ما اگر 
می خواستیم جایی را موشک بزنیم طبق دستور امام 

در ۴۸ ساعت قبل از آن به مردم اطلاع می دادیم«.
اکبر هاشــمی رفسنجانی با بیان اینکه بعد از جنگ، 
کار عاقلانه ای کردیم، عنوان کرد: »پس از جنگ ما 
عادلانه ترین کار را کردیم و برای جوانانی که در این ۸ 
سال از تحصیل عقب مانده و به جنگ رفتند سهمیه 
دادیم تا به دانشگاه بیایند و این کار بسیار بزرگی بود و 
در حال حاضر طبق آمار اعلام شده ۲۴۰هزار نیروی 
ایثارگر در دانشگاه آزاد درس می خوانند که این نتیجه 
همان تصمیم اســت. ما در دفــاع مقدس مظلومانه 
جنگیدیم و پیروز واقعی شــدیم اما برخی نق می زنند 
ولی به هر حال این مســئله همه جاســت و اینجا ما 

آزادی داریم و هر کسی نظر خود را می گوید«.
وی در بخــش دیگری از صحبت هایش با اشــاره به 
فاجعه منا و رمــی جمرات گفت: »ما هنوز درســت 
نمی توانیم درست آمار دهیم و این اتفاق فاجعه بدی 
بود و تازه مصیبت ما بعد از این شــروع می شــود لذا 
امیدواریم این درسی باشــد که دیگر تکرار نشود چرا 
که از سال آینده قرار است .میلیون حاجی به حج برود 

در حالی که امروز تنها ۲میلیون بودند«.

ایلنا گفته است: »رئیس ستاد روحانی مقابل رئیس ستاد احمدی نژاد«
چهار نماینده نزدیک به جبهه پایداری از شهر مشهد، در عمر چهارساله یک دوره مجلس کافی است تا مردم این شهر که در انتخابات 

ریاست جمهوری بیشترین رای خود را به روحانی داده بودند، در انتخابات مجلس دهم نیز در پی تغییر دیدگاه های نمایندگان خود باشند.

روز نو گفته است: »تقصیر عربستان، قصور ما«
هزینه درمانی حجاج تا سقف ١٥ میلیون تومان از طریق شرکت بیمه قابل پرداخت است و اگر زائری دچار نقص عضو شده باشد تا مبلغ ٤٠میلیون 

تومان حق بیمه پرداخت خواهد شد. نمی دانم آیا مسئولان حج تابه حال مراجعه ای به بیمارستان برای درمان احتمالی خود داشته اند؟ 

تدبیر ۲۴ گفته است: »فاجعه منا و ابزار دیپلماسی«
دیپلماسی دولت جمهوری اسلامی می تواند با رویکرد خردمندانه نه تنها توطئه دو قطبی کردن فضای رسانه های منطقه را خنثی کند بلکه در 

فضایی مناسب، تحقیق و بررسی از دلایل و عوامل فاجعه منا را مطالبه نماید و از هر نوع تلاش برای منحرف کردن موضوع جلوگیری کند.

نواندیش گفته است: »از فاجعه صدا و سیما تا فاجعه منا«
عزت الله ضرغامی که سابقه درخشانی در پخش شادی روز عزای ملت دارد از رئیس جمهوری انتقاد کرده که چرا به محض ورود به 

نیویورک سفرش را قطع نکرده و به تهران بازنگشته است.

الف گفته است: »حادثه منا، آب گل آلود برای ماهی گیری اغیار«
کسانی که دم از نگرانی صرف هزینه و خروج ارز از کشور در سفرهای حج می زنند تا به حال سابقه نداشته است که برای حجم بالای 

مسافرت های تفریحی به ترکیه وکشورهای حاشیه خلیج فارس و... یا حتی به خبر واردات ۶۰ تن از یکی از اقلام آرایشی واکنش نشان دهند.

عکس روزسایت نگار

اولین کاروان حجاج 
عصر امروز وارد فرودگاه 
امام خمینی )ره( شد.

خبرنامه
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رصدخانه

جدیدترین میدان جنگ ایران و آمریکا 
چگونه مبارزه با نژادپرستی به ابزار ایران علیه آمریکا تبدیل شد؟

اجلاس امسال مجمع عمومی ســازمان ملل در نیویورک، بیش از هر چیز 
به محلی برای بحث و گفت و گوی بازیگران بین المللی برای یافتن راه حلی 
سیاســی و دیپلماتیک برای پایان دادن به بحران سوریه تبدیل شده است. 
بحث هایی که بر خلاف ســال های گذشته، نقش ایران نیز به طور جدی در 
آن ها مطرح شده و به طور خاص، نشانه های آشکاری از تغییر رویکرد دولت 
آمریکا در قبال نقش آفرینی منطقه ای ایران در آن ها مشــاهده می شود. با 
این حال، در میانه همین مباحث و رایزنی ها، عرصه ای جدید مطرح شده که 
می تواند به نوعی نشانگر ادامه رویکرد تقابلی موجود میان ایران و آمریکا بوده و 
بار دیگر بر این نکته تأیید می گذارد که فارغ از برخی چشم اندازهای همکاری 
مقطعی، اصول اساسی هدایتگر سیاست های داخلی و خارجی ایران و آمریکا 

از بسیاری جهات قابلیت سازش با یکدیگر را ندارند. 
این عرصه جدید تقابل ایران و آمریکا، در قالب دعوت ایران از خانواده های 
سیاهپوستان آمریکایی که مورد خشونت پلیس قرار گرفته و کشته شده اند، 
نمــود پیدا کرده اســت. روزنامه »تلگراف« ضمن پرداختــن به این موضوع 
می نویسد ایران تلاش دارد از دوره ای که در آن، روابط نژادی در آمریکا حالت 
خصومت آمیزی به خود گرفته استفاده کند و بر همین اساس، خانواده های 
افراد سیاهپوستی که هدف گلوله پلیس ایالات متحده قرار گرفته اند را برای 
شرکت در کنفرانس مبارزه با نژاد پرستی در تهران دعوت کرده است. به نوشته 
این روزنامه، تاکنون دستکم خانواده یکی از این افراد که به دست پلیس آمریکا 
کشــته شــده، اعلام کرده در این کنفرانس که قرار است اواخر سال جاری 
میلادی برگزار شود، شــرکت خواهد کرد. کاوانزا جمال بیتی ۲۳ساله، روز 
چهارم ژوئیه سال جاری در نیوپورت نیوز ویرجینیا هدف گلوله پلیس قرار گرفته 
و کشته شد. کلاید دارگان، پدرخوانده این جوان کشته شده و ملیسا دارگان، 
مادر وی، چند روز پیش ضمن شکایت از پلیس، درخواست ۱۰میلیون دلار 
غرامت کردند. آن ها می گویند به هشدارهای موجود درباره اینکه سفرشان 
به ایران می تواند پیامدهای منفی برایشــان به همراه داشته باشد، اهمیتی 
نمی دهند. کلاید دارگان در این زمینه می گوید: »من علاقمند به شرکت در 
این کنفرانس هستم. من می خواهم آگاهی بخش باشم. هدف این کنفرانس، 

گاهی بخشی به جهان درباره آن چیزی است که در آمریکا در حال رخ دادن  آ
است. این روند )هدف قرار دادن سیاهپوستان( به یک امر فراگیر تبدیل شده 
و مأمــوران پلیس تحت تعقیب قرار نمی گیرند«. وی می افزاید: »ما بیش از 
آنکه نگران باشیم داعش به ما حمله کند، نگران کشته شدن توسط پلیس 
هستیم. اینکه درباره کشور خودت نگران باشی، وحشتناک است«. دارگان 
در ادامه به برخی هشدارها درباره سفرش به ایران پرداخته و می گوید: »من 
نگران رفتن به ایران نیســتم. یک سیاهپوســت در آمریکا درست مثل یک 
خارجی است. آن ها ما را می کشند. ما در سرزمین آزادی و میهن شجاعان 
زندگی می کنیم، اما به جای اینکه از جانب تروریست ها نگران باشیم، نگران 

مأموران پلیس هستیم«. 
گفتنی است بیتی پس از آن هدف شلیک مأموران قرار گرفت که اوایل صبح 

روز واقعــه، گزارش هایی درباره یک مرد که با خود اســلحه حمل می کند به 
اداره پلیس واصل شد. ســه مأمور پلیس که در صحنه حاضر بودند، مدعی 
هستند وی در ابتدا پا به فرار گذاشته، اما ناگهان بازگشته و اسلحه خود را به 
سوی آن ها نشانه رفته است. به همین دلیل، یکی از این مأموران به سمت 
وی شلیک کرده است. افسر پلیسی که به سمت بیتی شلیک کرده، پیش از 
این نیز سابقه اقدامات مشابه را داشته است. در مورد قبلی در سال ۲۰۱۲، 
وی در جریان یک ایست بازرسی معمولی به یک مرد شلیک کرده و سبب فلج 
شدن وی شده بود. گزارش ها حاکی از آن است که بیتی یک شاتگان با خود 
داشته، اما این اسلحه خالی بوده است. خانواده وی این ادعا که وی اسلحه 
را به سمت مأموران نشانه رفته، رد می کنند و می گویند وی از پشت سر هدف 
گلوله قرار گرفته اســت. هم اکنون سه افسر مذکور آزاد هستند و تحقیقات 

در این زمینه از سوی بخش داخلی و جنایی اداره پلیس در جریان است. باید 
اشاره کرد که این واقعه، تنها یک نمونه از زنجیره وقایع خشونت باری بود که 
سبب شد در شهرهای سرتاسر آمریکا تظاهرات های اعتراض آمیز علیه رفتار 

پلیس و نوع برخورد با این گونه ماجراها برگزار شود. 
تلگراف پس از اشاره به این موضوع، به اهداف و رویکردهای برگزارکنندگان 
کنفرانس ضد نژاد پرستی در ایران پرداخته و به نقل از یکی از مسئولین این 
کنفرانس می نویسد قرار است گروه پرشماری از آمریکایی های سیاهپوست، 
از جمله خانواده های قربانیان خشــونت پلیــس و همچنین فعالان حقوق 
سیاهپوستان، برای شرکت در این کنفرانس به تهران سفر کنند. به گفته این 
مســئول، آنچه در این عرصه انجام می شود، هم راستا با تلاش های انجام 
گرفته از ســوی دولت و همچنین مطابق با اوامر رهبر جمهوری اســلامی 
ایران اســت و بخشــی از »جنگ نرم« ایران با قدرت های جهانی به شــمار 
می رود. آیت الله خامنه ای، رهبر معظم انقلاب، چند ماه پیش در جریان یک 
سخنرانی به موضوع رفتار نژاد پرستانه پلیس آمریکا با سیاهپوستان پرداخته 
و اشــاره کرده بودند که نیروهای پلیس، رفتاری ظالمانه را علیه شهروندان 
سیاهپوست به کار می بندند. ایشان همچنین خاطرنشان کردند که در آمریکا، 
سیاهپوســتان مورد ســرکوب، بی احترامی و تحقیر قرار می گیرند و همین 
رفتارها، زمینه ای را برای ایجاد آشوب و ناآرامی در این کشور فراهم می کند. 
به این ترتیب، آن گونه که مشــخص اســت، موضوع مبارزه با نژادپرســتی 
اکنون بــه جدیدترین عرصه ای تبدیل شــده که ایران و آمریــکا در آن وارد 
تقابــل با یکدیگر شــده اند. هرچند در گذشــته نیز اقداماتی از این دســت، 
همچون کنفرانس بین المللی مبارزه با هولوکاســت در ایران برگزار شــده و 
در آن، سیاســت های غرب به چالش کشیده شــده بود، اما به نظر می رسد 
این بار مسئولین ارشد جمهوری اسلامی ایران با اتخاذ رویکردی به مراتب 
سنجیده تر، دست روی موضوعی همچون نژادپرستی گذاشته اند که بدون 
اســتثنا در همه جای جهان مذموم است و به همین دلیل، آمریکا این بار از 
 ابزار اقناعی لازم برای فضاسازی علیه ایران در این موضوع برخوردار نخواهد

 بود. 

پشت پرده ناکارآمدی وزارت حج عربستان در فاجعه مِنا
روزنامه وال استریت ژورنال نوشت گمانه زنی ها از تاثیرگذار بودن اختلافات داخلی در عربستان سعودی در وقوع فاجعه منا خبر می دهد. این روزنامه اشاره می کند که روز یکشنبه، ایران انتقادهای خود را از عربستان سعودی در پی حادثه 
مرگبار که به کشته شدن تعداد بسیاری از زائران مسلمان منجرشده و دور جدید اختلافات میان این دو رقیب منطقه ای را دامن زده، افزایش داد. آیت الله علی خامنه ای، رهبر معظم ایران، روز یکشنبه در اظهاراتی که در وب سایت رسمی 
ایشان منتشر شده بود، گفت: »حکام عربستان سعودی باید مسئولیت این حادثه جدی را با عذرخواهی از امت اسلامی و خانواده های داغ دیده شان بر عهده بگیرند«. وی خودداری سران عربستان سعودی را از پذیرش انتقادها اقدامی 
نامناســب، عقیم و بی فایده خواند. در طرف مقابل، شاهزاده محمد بن نایف که ریاســت کمیته دولتی در امور حج را برعهده دارد، دستور داده است تا درباره این حادثه تحقیق شود؛ اما تاکنون نتیجه این تحقیقات اعلام نشده است. با این 
وجود، باید اشاره کرد که حتی پیش از این فاجعه، وزارتخانه اصلی مسئول برگزاری مناسک حج دچار بهم ریختگی شده بود. به گفته یک منبع مطلع، دستکم پنج تن از مقامات ارشد وزارت حج عربستان در چند ماه گذشته به علت اختلافات 
داخلی با معاون وزیر جدید از مقام خود اســتعفا کرده بودند. این مقامات که ده ها ســال تجربه داشته اند، اعضای واحدی موسوم به »واحد اعزام« بودند که وظیفه اش ســازماندهی حرکت زوار از منا به جمرات است. وزارت حج عربستان 
سعودی تا کنون حاضر نشده درباره این گزارش، اظهارنظر کند. با این وجود، افشای این موضوع تأیید دیگری بر این نکته است که بر خلاف ادعای مقامات سعودی، نحوه عملکرد آن ها در رقم خوردن فاجعه منا نقش اصلی را داشته است.

پناهندگان و مهاجرین در انتظار سوار شدن به یک قطار در نزدیکی گفلیا در جنوب 
مقدونیه پس از عبور از مرز یونان-مقدونیه.

 عکسی جالب از حاشیه نمایشگاه پروانه ها 
در چین.

علاقه مندان به پدیده های نادر نجومی در آمریکا و اروپا دیشب شاهد پدیده کیهانی ماه خونین بودند. این پدیده ترکیبی از 
وقوع خسوف و قرار گرفتن ماه در نزدیک ترین فاصله اش با زمین در طول سال است.

لحظه تشکیل ابر عظیمی از دود بر فراز 
آتفشان کالبوکو در شیلی.

روسیه خواستار هماهنگی برای 
مبارزه با داعش شد

ولادیمیــر پوتین، رئیــس جمهور روســیه، از »اقــدام جمعی علیه 
تروریست ها« در سوریه استقبال کرده است؛ اما جان کری، وزیر امور 
خارجه آمریکا در این زمینه ابراز نگرانی می کند. به نظر می رسد روسیه 
پیشگام ابتکار عمل بین المللی برای پایان دادن به درگیری ها در سوریه 
شده است. این در حالی است که واشنگتن می کوشد راهبردی جدید را 
در قبال این کشور جنگ زده اتخاذ کند و فرانسه نیز جنگنده های خود را 
برای هدف قرار دادن مواضع داعش به سوریه اعزام کرده است. پوتین 
روز یکشنبه در یک مصاحبه تلویزیونی گفت: »ما از راهبرد مشترک 

برای اقدام جمعی علیه تروریست ها حمایت می کنیم«. 

تأکید فرانسه بر ضرورت ایفای 
نقش ایران در سوریه

فرانســوا اولاند، رئیس جمهور فرانسه، روز یکشــنبه در دیدار با 
حســن روحانی، همتای ایرانی خود ابراز امیدواری کرد ایران در 
حل بحران سوریه نقش یک تسهیل کننده را ایفا کند. دو رئیس 
جمهور ۳۰ دقیقه در حاشیه نشست مجمع عمومی سازمان ملل 
دیــدار کردند. این دیدار را می توان مقدمه ای بر ســفر ماه نوامبر 
روحانی به فرانسه قلمداد کرد. منابع نزدیک به اولاند گفتند وی 
در این دیدار یادآور شــده ایران بازیگری مهم در منطقه است و 
می تواند نقش یک تسهیل کننده را نیز ایفا کند. اما برای رسیدن 

به این هدف، همه باید در چارچوب بیانیه ژنو هم عقیده شوند.

موج جدید حملات صهیونیست ها 
به مسجدالاقصی

نیروهای پلیس رژیم اشــغالگر صبح امروز دوشنبه به صحن های 
مسجد الاقصی یورش برده و با نمازگزاران فلسطینی درگیر شدند که 
در نتیجه آن، ۱۵نفر زخمی شــده و حال یکی از آن ها وخیم گزارش 
شده است. اداره اوقاف اسلامی اعلام کره ده ها نظامی صهیونیست 
به مسجد الاقصی یورش برده و در مقابل مسجد »القبلی« مستقر شدند 
و شروع به شــلیک بمب صوتی و گلوله پلاستیکی کردند. شاهدان 
عینی گفتند که ۱۵ تک تیرانداز به پشت بام مسجد القبلی رفته و در آنجا 
مستقر شدند. همچنین نظامیان صهیونیست به سمت نمازگزاران 

گاز فلفل شلیک کردند که باعث مصدوم شدن تعدادی از آن ها شد.

نظر کری درباره احتمال تبادل 
زندانیان ایران و آمریکا

حسن روحانی، رئیس جمهور ایران روز یکشنبه در حاشیه اجلاس 
مجمع عمومی سازمان ملل گفت: »اگر آمریکا ایرانیان زندانی را آزاد 
کند، ایران برای آزادی زندانیان آمریکایی همکاری خواهد کرد«. 
جان کری، وزیر خارجه آمریــکا در واکنش به این اظهارات گفته، 
درباره این موضوع هنوز مستقیم چیزی از ایرانی ها نشنیده است. وی 
اظهار داشته: »برخی گفت و گوها انجام شده، ولی ما صبر می کنیم تا 
ببینیم کجای کار هستیم«. بحث اصلی اکنون بر سر آزادی سه تبعه 
آمریکایی زندانی در ایران، در مقابل آزادی ۱۹ ایرانی است که به اتهام 

نقض تحریم های آمریکا علیه ایران در زندان هستند.

بین الملل
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وام ۱۰۰میلیونی مسکن در راه است؟
نسخه جدید بانکی ها برای خروج مسکن از رکود

در روزهایــی که اقتصاد ایران با مشــکل 
رکود- تورمی دست و پنجه نرم می کرد، 
راهکارهــای فروانی برای خــروج از این 
وضعیت توســط کارشناســان اقتصادی 
ارائه می شــد. در دوران دولت گذشته در 
برخی موارد ســوء مدیریت ها و از ســوی 
دیگــر تحریم ها باعث شــده بــود که هر 
روزی که می گذشت مشکلی بر مشکلات 
اقتصادی کشــور اضافه شود. با روی کار 
آمدن دولت یازدهم، تیم اقتصادی دولت 
در اولین اقدام ســعی کرد به هر شــکل 

ممکن نرخ تورم را کاهش دهد.
در واقــع دولــت هنگامــی کــه دولت را 
بــه دســت گرفت، کشــور تــورم بیش از 
۴۰درصد را تجربه می کــرد، اما امروز بر 
اســاس گزارش بانک مرکزی نرخ تورم 
نزدیک به ۱۵درصد است. اما این کاهش 
تورم هم زمان با خروج اقتصاد کشــور از 
رکود نبوده است. به عبارت دیگر هم زمان 
با کاهش تــورم در کشــور شــاهد رونق 
اقتصادی نبوده ایم. حتی در برخی موارد 
به دلیل سیاســت های ضد تومری دولت 
شاهد رکود بیشتر اقتصاد در برخی موارد 
نیــز بوده ایــم. البته چنــدی پیش رئیس 
جمهور در اظهاراتی وعده خروج از رکود 
را اعلام کرد اما مردم و فعالان اقتصادی 
هنوز شــواهدی مبنی بر خــروج از رکود 

در زندگــی و فعالیت هــای اقتصادی خود 
مشاهده نکرده اند و یا به عبارت دیگر تاثیرات محسوس 

آن را مشاهده نکرده اند.
برخــی از کارشناســان معتقدند که یکــی از راهکارهای 
خــروج  از رکود اقتصادی ایجاد رونق در بخش مســکن 
است. به همین دلیل در ماه های اخیر زمزمه های فروانی 
مبنی بر افازیش میزان وام بانیک خرید مسکن به گوش 

می رسد که البته هیچ گاه محقق نشد.
در همین زمینه امروز رئیس کانون سراسری انبوه سازان 
کشــور از مراحل نهایی توافق این کانون با بانک مسکن 
برای پرداخت تســهیلات ۱۰۰میلیونی به تولید مسکن 

خبر داد.

پیشنهاد ۱۲۰میلیونی برای وام مسکن!
جمشــید برزگر ظهر امروز در نشست خبری اظهار کرد:  
طبق جلسات شــورای برنامه ریزی مسکن و ساختمان 
در برنامه ششــم توســعه برنامه هایی را به دولت، وزارت 
راه و شهرســازی و مجلس ارائه کردیم و قرار شده که وام 
ساخت مسکن تا سقف ۱۰۰میلیون تومان افزایش یابد 
البته پیشــنهاد ما ۱۲۰میلیون است اما توافق با پرداخت 

۱۰۰میلیون در مراحل نهایی خود قرار دارد.
وی افزود: این تســهیلات به تولید داده می شــود و قابل 
انتقال به خریداران است. اعضای انجمن های انبوه سازان 
اســتان ها کــه پروانه صلاحیــت دارند این تســهیلات را 
دریافت می کنند و تا خانه هایی را برای اقشار جامعه بسازند.

انتقاد از استیضاح وزیر مسکن
رئیس کانون سراســری انبوه ســازان کشور در خصوص 
استیضاح وزیر راه و شهرسازی گفت: این یک استیضاح 
سیاسی اســت. آقای آخوندی دغدغه اش تامین مسکن 
مورد نیاز جامعه اســت و تمام هــم و غم خود را برای این 
منظور گذاشته تا بتواند اقشار جامعه را در قالب تسهیلات 
کم بهره صاحب خانه کند که انشــاء الله حتما هم اجرایی 

می شود.
برزگــر ادامه داد: در ایــن وضعیت که وزیــر می خواهد 
امســال مســکن مهر را جمع و جور کنــد از نمایندگان 
می خواهیم که به استیضاح رای ندهند تا کمکی باشد به 
حوزه مسکن، انصافا اداره کردن وزارت راه و شهرسازی 
کار بسیار بزرگی اســت که امیدواریم این استیضاح با نه 

نمایندگان مواجه شود.
وی با بیان این که هفته آینده همایش سالانه انبوه سازان 
در ۱۳ مهر ماه، روز جهانی اســکان بشر برگزار می شود، 
گفــت: محورهای این همایش به بررســی نقش صنعت 
ساختمان در برنامه ششم توسعه و همچنین طرح جامع 

مسکن می پردازد.

قانون مالیات برای ساخت و ساز نباید اجرا 
شود!

رئیس کانون سراســری انبوه ســازان کشــور با انتقاد از 
اصلاحیــه قانون مالیات های مســتقیم گفــت: قانون 

مالیات ها با توجه به فشارهایی که به بخش ساخت و ساز 
وارد می کند اگر این قانون اجرا شــود برای تمام حوزه ها 

مشکل ایجاد می کند.
برزگــر همچنین به انتخابات ســازمان نظام مهندســی 
اشــاره و خاطرنشــان کرد: نقــاط ضعف و قــوت قانون 
نظام مهندســی باید بررسی شود لازم اســت تا در مقابل 
هــر پرداختی یک بســته خدمتــی ارائه شــود و مراحل 
مشخصی در قالب خدمات پرداخت شود در حال حاضر 
همه ناراضی هستند از مردم گرفته تا دولت و به بسیاری 
از افراد دلسوز در نظام مهندســی. ما به دنبال یک نظام 

مهندسی پاسخگو هستیم.
وی با بیان اینکــه جایگاه تمام تشــکل های صنفی باید 
دیده شــود، گفت: باید آیین نامه اجرایی ماده ۲۹ نوشته 
و ابلاغ شــود تا با اجــرای این ماده کلیــه ی صنف های 
مســکن و ســاختمان ضمن نظارت بــر مجموعه تحت 
نظر خود، به تولیدات خودشــان پاســخگو باشــند. وزیر 
 قول داده انــد کــه آیین نامه اجرایــی مــاده ۲۹ اجرایی

 شود.
رئیس کانــون سراســری انبوه ســازان گفــت: صنعت 
ساختمان باید توســط افراد حرفه ای و دارای صلاحیت 
ساخته شــود هم اکنون در تمام کلان شهرها می بینیم 
که ساخت و ساز نه متولی نه سازنده و نه ناظر مشخصی 
دارد. در مقطــع رونــق همه می شــوند هم ســازنده و در 
 مقطع رکــود هیــچ نمی توانــد بــه تعهدات خــود عمل

 کند.
برزگر در خصــوص وام ۱۰۰میلیــون تومانی گفت: این 
تســهیلات بــه پروژه های بــالای ۲۰درصد پیشــرفت 
فیزیکــی اختصــاص می یابد بانــک وام را به انبوه ســاز 
می دهد کــه قابل انتقال به خریداران اســت. ســود آن 

۱۴درصد و مدت بازپرداخت آن ۲۰ساله است.
وی پیشــنهاد کانون انبوه ســازان در خصوص مالیات را 
۲۰درصد از ســود حاصله دانست و گفت: در اقتصاد هر 
کســی باید مالیات بدهد اما مالیات صنعت ساختمان به 

عنوان یک صنعت پیشرو باید شفاف باشد.
رئیس کانون سراسری انبوه سازان کشور آمار خانه های 
نیمه کاره در سطح کشور را حدود ۴۰۰هزار واحد عنوان 
کرد و گفت:  این ۴۰۰هزار واحد بالای ۵۰درصد پیشرفت 
داشــته اند که برای اتمام نیاز به حمایت دارند پیشــنهاد 
ما این اســت که از محــل ۵۰هزار میلیــارد تومان منابع 
برگشــتی مســکن مهر برای اتمام این پروژه ها استفاده 

شود.
همچنین جمشید برزگر در پاســخ به این سوال خبرنگار 
فارس مبنی بر اینکه آیا وزارت راه و شهرسازی و دولت با 
بسته پیشــنهادی کانون انبوه سازان برای بحث مسکن 
در برنامه ششــم توســعه موافقت کرده است، گفت: در 
جلسه شورای برنامه ریزی صنعت ســاختمان در برنامه 
ششم برنامه های خود را به دولت و مجلس ارائه کردیم تا 

موانع تولید برداشته شود.

بانک مرکزی از مرکز آمار ایران عقب ماند!
قــرار بود بانــک مرکزی تــا پایان 
شــهریور مــاه امســال گــزارش 
رشــد اقتصادی ســه ماهه اول را 
منتشــر کند، امــا با عدم انتشــار 
این گــزارش، مرکــز آمــار ایران 
رشــد بخش های صنعت و معدن 
در بهــار امســال را اعــلام کرد. 

بــه گزارش فارس، بــا وجود گذشــت ۶ روز از پایان 
شــهریور مــاه، بانک مرکــزی هنوز گزارش رشــد 
اقتصادی ســه ماهه اول امســال را منتشــر نکرده 

است. 
بانــک مرکزی گزارش رشــد اقتصــادی را در مدت 
زمانی معین اعلام کرده به طوری که گزارش رشــد 
اقتصادی کل ســال ۹۳ همانطور که وعده داده بود 

در ۲۴ خرداد ماه امســال منتشــر 
شــد. جزئیــات رشــد اقتصــادی 
تابســتان در هفتــم دی ماه ۹۳ و 
گزارش بهــار در ســوم مهر برای 
افکار عمومــی ارائه شــد.اما این 
بــار وعده »انتشــار گزارش رشــد 
اقتصادی بهار ۹۴ تا پایان شهریور 
ماه« محقق نشد و گمانه زنی ها نسبت به پایین  بودن 
نرخ رشد سه ماهه اول امسال را بیشتر کرده است. 
امروز مرکز آمار ایران در گزارش مجزا رشد اقتصادی 
بخش  های صنعت و معدن در فصل بهار را منتشــر 
کرده است که براســاس آن رشد بخش معدن منفی 
۰/۶درصــد و رشــد بخــش صنعت منفــی ۲درصد 

بوده است.

حجم تجارت خارجی در نیمه نخست سال به روایت گمرک
گمرک جمهوری اسلامی ایران گزارش 
داد، حجم تجــارت خارجی ایــران در 
نیم سال اول سال جاری به ۴۱میلیارد 
و ۳۴۶میلیــون دلار رســید. واردات 
کشورمان در مدت یاد شده به ۲۰میلیارد 
و ۸۵۲میلیون دلار رسید که این میزان 
واردات ۲۰ و ۴۳صــدم درصــد کمتر از 

مدت مشابه سال قبل بوده است. همچنین در شش ماهه 
اول امسال میزان صادرات غیرنفتی کشورمان به ۲۰میلیارد 
و ۴۹۴میلیون دلار رسید که در مقایسه با مدت مشابه پارسال 
۱۴ و ۱۵صــدم درصد کاهش داشــت. آمار تجارت خارجی 
غیرنفتی نشان می دهد که تراز تجاری کشورمان منفی است. 
اقلام عمــده صادرات غیرنفتی در مدت یاد شــده به ترتیب 
شامل ســایرگازهای نفتی و هیدروکربورهای گازی شکل و 

پروپان مایع شــده، پلیمرهای اتیلن به 
اشــکال ابتدایی، روغن هــای نفتی و 
روغن های حاصل از مواد معدنی قیری و 
غیرخام و هیدروکربورهای حلقوی بوده و 
عمده ترین خریداران کالاهای صادراتی 
هم به ترتیب چین، عراق، امارات متحده 
عربی، افغانستان و هند بوده اند. عمده 
واردات کشــورمان هم به ترتیب به ذرت دامی با ســهم ۳ و 
۱۷صدم درصدی از کل ارزش واردات، قطعات منفصله برای 
تولید تراکتور کشــاورزی و خودروی سواری با ۲/۸۹ درصد، 
انواع داروها متشکل از محصولات مخلوط شده یا نشده برای 
درمان و پیشگیری از بیماری با ۲/۵۵درصد و اتومبیل های 
سواری با ۲/۳۸درصد بوده که به ترتیب از کشورهای چین، 

امارات متحده عربی، کره جنوبی، ترکیه و هند بوده است.

ماجرای بخشودگی مالی 
مشترکان بدهکار 

پیــش از ایــن درمــوارد متعــدد شــاهد بودیم که 
بدهی هــای مشــترکان مخابرات بــه دلیل هک 
شــدن شــماره تماس و یا ترمینیت از طریق ثالث 
فرد رخ داده اســت که در اکثر موارد به اســتفاده 
مشــترک از گوشی های غیر اســتاندارد اشخاص 
مربــوط بوده اســت . به گزارش ایســنا، بــه گفته 
مخابراتی هــا، طی ســال های گذشــته در بحث 
تلفــن ثابت به دلیــل اینکه اغلب خط هــای تلفن 
ثابــت دارای ودیعــه بودنــد موضــوع پرداخــت 
میــان دوره ای کمتــر مورد توجه قــرار می گرفت 
و بــر همین اســاس در مــوارد متعــدد بدهی ها و 
معوقه های متعــددی برجا می مانــد . در این باره 
معاون مالی، تدارکاتی و منابع انســانی مخابرات 
اســتان تهــران از بخشــودگی مالــی مشــترکان 
بدهــکار هم زمان با نمایشــگاه تلــکام خبر داد و 
گفتــه بود: در کنــار این موضــوع در آن دوره و تا 
ســال ۱۳۸۱ شــاهد بودیم که حتی امکان ســوء 
اســتفاده هایی از برخی خط ها نیز وجود داشــت 
و گاه حتــی بدون آنکه مشــترک بدانــد از خط او 
ســوء اســتفاده هایی صورت می گرفــت و همین 
موضــوع موجب می شــد بدهی هایــی برای خط 
مربوطه ایجاد شــده و مشــترک و مخابــرات را با 
دشــواری هایی مواجه کنــد . اما طی ســال های 
اخیــر تمهیدات مختلفی در این زمینه اندیشــیده 
شــده و با توجه به اینکه در خط هایــی که با قیمت 
۵۰هزار تومان خریداری می شــوند ودیعه ای نزد 
مخابــرات قرار ندارد پس از اینکــه میزان مصرف 
مشــترک به مرز ۵۰هزار تومان رســید اما به گفته 
عبدالرضا ناجی پس از اعلام موضوع و درخواست 
برای پرداخت قبض میــان دوره، برای جلوگیری 
از بدهی های بیشــتر بــرای مدتی خط مشــترک 
به حالت یــک طرفه در خواهد آمــد . معاون مالی 
مخابرات اســتان تهران در این بــاره گفته بود که 
با ایــن وجود طی این ســال ها شــرکت مخابرات 
اســتان تهران بیــش از ۶۸میلیــارد تومان بدهی 
معوقه داشته که همان طور که اشاره شد در برخی 
مــوارد در زمینه این بدهی ها مشــترک هم مقصر 
نبوده اســت .  گاهی نیز برخی شــرکت ها بوده اند 
که اگرچــه علاقه مند به پرداخت بدهی های خود 
بودند امــا به دلیل بالا بودن حجــم بدهی امکان 
پرداخت آن را نداشتند که بر همین اساس شرکت 
مخابرات اســتان تهران به مناســبت نمایشــگاه 
تلکام امســال تخفیف های متعددی دراین زمینه 
در نظر گرفته اســت . بر همین اســاس مشترکانی 
که نام آن ها در لیست ســیاه مخابرات قرار گرفته 
می توانند بــا مراجعه بــه غرفه مخابرات اســتان 
تهران در نمایشــگاه تلکام یا دفاتر این شــرکت در 
سطح شــهر از ۴ تا ۷ مهر ماه نســبت به پرداخت 
بدهی های خود و درآوردن نامشان از لیست سیاه 
مخابرات اقــدام کننــد . ناجی ادامــه داد: پیش 
از ایــن بخش عمــده ای از خدمــات مخابرات به 
خدمــات تماس صوتی مربوط می شــد اما اکنون 
بــا توجه بــه ارائه ســرویس های متعدد از ســوی 
مخابرات، بســیاری افراد مایل هســتند نام آن ها 
از لیست ســیاه مخابرات خارج شــود تا بتوانند از 
ســرویس های جدید شــرکت مخابــرات بهره مند 
شــوند . البته باید به ایــن نکته هم توجه داشــت 
که برای مشــترکانی که خط آن ها تخلیه و ســلب 
امتیاز شده این امکان وجود ندارد که آن شماره به 
مشترک بازگردانده شــود اما بعد از تسویه حساب 
شــرکت مخابرات در راســتای رضایت مشــترک 

تلاش خواهد کرد . 

رصدخانه

نوبخت و نعمت زاده در ایران خودور
بخــت  نو قــر  با محمد
رئیس ســازمان مدیریت و 
محمدرضا نعمــت زاده وزیر 
صنعت صبح امروز به منظور 
بررســی موضــوع کمبــود 
نقدینگی ایران خودرو، به این 
شرکت خودروسازی رفتند. به 

گزارش فارس، مشکل رکود بازار خودرو و فروش 
تولیدات خودروسازان و در پی آن کمبود نقدینگی 
ایجاد شده برای این شرکت ها باعث شد تا امروز 
محمدباقر نوبخت ســخنگوی دولت و رئیس 
سازمان مدیریت به همراه محمدرضا نعمت زاده 
وزیر صنعــت در کارخانه ایران خــودرو حاضر 

شوند و در جلسه ای با حضور 
نــوروززاده رئیس ســازمان 
گسترش و نوسازی صنایع 
و یکه زارع مدیرعامل ایران 
خودرو به بررسی این مسئله 
بپردازند. جلســه نوبخت و 
نعمت زاده در حالــی امروز 
در شرکت ایران خودرو تشکیل شده که به دلیل 
برخی مشکلات مالی در این شرکت خودروساز، 
برخی شرکت های قطعه ساز عنوان کرده اند که 
دیگر حاضر به ارائه قطعات به این شرکت نیستند 
کــه در این صورت احتمال توقــف تولید برخی 

محصولات ایران خودرو وجود خواهد داشت.

تعرفه آب افزایش پیدا می کند
وزیر نیــرو با بیــان اینکه 
وزارت نیرو هیچ تصمیمی 
برای افزایــش تعرفه برق 
در کشــور نــدارد، گفت: 
افزایش تعرفه تنها مربوط 
به قیمت آب است. حمید 
چیت چیان بــا بیان اینکه 

دولت دربــاره افزایش تعرفــه قیمت آب در 
آســتانه تصمیم گیری است، گفت: شورای 
اقتصاد طی یک ماه آینــده میزان و درصد 
افزایــش قیمت و تعرفــه جدید آب را اعلام 
می کند. وزیر نیرو بــا بیان اینکه وزارت نیرو 
هیچ تصمیمی بــرای افزایش تعرفه برق در 

کشور ندارد، تصریح کرد: 
افزایش تعرفه تنها مربوط 
به قیمت آب اســت. وی 
بار دیگر نسبت به بحرانی 
بودن وضعیــت منابع آبی 
در کشــور تأکیــد کــرد و 
گفت: این مسئله بحران 
بســیار بزرگــی در کشــور اســت و وزارت 
نیــرو در چنــد ســال اخیــر برنامه ریــزی و 
تلاش های بســیاری را بــرای راه کارهای 
مدیریتــی و فیزیکــی انجــام داده و تمــام 
 موارد از ســوی وزارتخانه در حــال پیگیری

 است.

ادعای وزیر نفت درباره ۶ ماه پس از لغو تحریم ها
 : گفــت نفــت  یــر  وز
امیدواریم در نخســتین 
مرحلــه پــس از اجرای 
برجام و لغــو تحریم ها، 
٥٠٠ هــزار بشــکه بــه 
ن  یــرا ا نفــت  تولیــد 
اضافــه و پــس از ٦ ماه 

٥٠٠ هــزار بشــکه دیگــر نیــز بــه ایــن 
ظرفیــت افزوده شــود. بیــژن زنگنه در 
جمع خبرنگاران در خصوص سرنوشــت 
خــط لولــه هفتــم سراســری و صادرات 
گاز بــه پاکســتان گفت: از طــرف ایران 
این آمادگی وجــود دارد که در طول یک 

یرســاخت های  ز ســال 
لازم برای صــادرات گاز 
به پاکستان فراهم شود. 
وزیر نفت با اشاره به این 
که ایــران بــرای حضور 
ن  نســتا فغا ا ر  زا بــا ر  د
گفــت:  دارد،  آمادگــی 
علاقه مندیم در بازار فرآورده افغانســتان 
حضور جدی داشــته باشــیم و برای این 
منظــور از طریــق اســتان سیســتان و 
بــرای صادرات  بلوچســتان می توانیــم 
ســوخت در احجام عمده به افغانســتان 

کنیم. اقدام 

اقتصاد



دوشنبه ۶ مهر ماه 61394

پنجره

یک »یادش بخیر« برای این از دست رفته هایمان!
ازدواج های دهه ۶۰

در برهه ای از تاریخ ایران ازدواج هایی انجام شــد که شــاید از حیث ســادگی و 
معیارهای ازدواج در نوع خود بی نظیر یا کم نظیر بود؛ دوران دفاع مقدس. دورانی 
که از بسیاری جهات در تاریخ معاصر ایران خاص بود. شرایط آن دوران تأثیر خود 
را بر همه ابعاد زندگی مردم گذاشــت که یکی از مهم ترین آن ها تأثیر بر ســبک 
زندگی، چگونگی آغاز زندگی مشترک و حتی ادامه آن بود. معیارها در آن دوران 

معمولا مبتنی بر ساده زیستی بود و از تجملات و 
تشریفات امروزی در بسیاری از خانواده ها خبری 
نبود. آن روزها آغاز زندگی مشترک به گونه ای بود 
که هنوز هم برخی والدیــن آن را برای فرزندان 
خود مثال می زنند. ساده زیستی و دوری جستن 
از تجملات در ســال های جنــگ، به نوعی در 
امتداد انقلاب اسلامی  و ایجاد تحولات اساسی 
در زندگی مردم اتفاق افتاد. هر چند که نمی توان 
بــه صراحت گفــت که همــه مردم بــا این نوع 
ساده زیستی موافق بوده و از معیارهای رایج آن 
زمان تبعیت می کردند؛ کما اینکه برخی از مردم 
نیز به دلیل این که سنخیتی با این فضا نداشتند، 
به طرق گوناگون مخالفت خود را نشان دادند؛ 
از پناهندگی به خارج از کشــور گرفته، تا برخی 
خرق عادت هایی که شــاید در آن دوران نوعی 

هنجارشکنی تلقی می شد.
امــا اغلب مردم که بــا فضای انقــلاب و دفاع 
مقدس پیوند عمیق تری داشتند، این ارتباط را 
در همه شــئون زندگی خود متجلی می کردند. 
همسرشــهید فتح الله ژیان پنــاه درباره چینش 

متفاوت ســفره عقد خود چنین بیان می کند: »ســفره عقدمان با همه سفره ها 
فرق داشــت. به جای آینه و شمعدان، تفســیر المیزان را دور تا دور سفره چیده 
بودیم. برکتی که این تفســیر به زندگی مان می داد، می ارزید به هزاران شگونی 
که آینه شمعدان می خواست داشته باشد. برای مراسم هم برنج اعلا خریدیم، 
ولی فتح الله نگذاشت بارش کنیم. می گفت: حالا که این همه آدم ندار و گرسنه 
داریم، چگونه شــب عروســی ام چنین غذای گران قیمتی بدهــم؟! برنج ها را 
بســته بندی کردیم و به خانواده های نیازمند دادیم. وقتی برنج ها را می دادیم، 

فتح الله می گفت: این هدیه امام خمینی )ره( است«.
همســر شــهید تقوی نیز از جمله زنانی اســت که زندگی خود را به شیوه خاص 
شروع کرده و هنوز هم به این شیوه افتخار می کند. هر چند که پدر او از کارکنان 
شــرکت نفت بوده و به تبــع در فضای خاصی بزرگ شــده، اما بــرای ازدواج و 
برگزاری مراســم، شیوه ای جدید را تجربه کرده اســت. او درباره ازدواج خود به 
»مهرخانه« می گوید: همسرم پیشنهاد داد مراسم عروسی در سپاه برگزار شود 
و مهمان ها هم تعداد کمی  باشند. من هم پذیرفتم. خرید ازدواجمان نیز بسیار 
ساده و معمولی بود؛ یک حلقه، یک مقنعه و یک شلوار کبریتی کرم رنگ و یک 
پیراهن سبز )حاج حمید به رنگ سبز بسیار علاقه داشت(؛ این چند قلم، تمام 
خرید ما برای ازدواج بود که برای عروسی هم همان ها را پوشیدم. روز عروسی 
خودش و مرحوم پدرش با یک پیکان دنبال ما آمدند و به ســمت محل برگزاری 

مراسم رفتیم.
او می گوید: آقای شــمخانی آن زمان فرمانده سپاه وقت اهواز بود و در مراسم 
عروســی چند دقیقه ای ســخنرانی کرد و ما را به پیــروی از حضرت علی)ع( و 
حضرت زهرا)س( فراخواند. البته یک تئاتر طنز به نام »مرشــد و بچه مرشــد« 
هم توسط مرحوم حسین پناهی و حاج صادق آهنگران اجرا شد که در آن تئاتر 

مرحوم حسین پناهی نقش بچه مرشد و حاج صادق آهنگران نقش مرشد را اجرا 
می کردند و آقای جمال پور هم در آن تئاتر مسئولیتی به عهده داشت. در دوران 
جنگ تحمیلی به علــت فضای معنوی حاکم بر کشــور، انتخاب ها نیز به این 
سمت وسو کشیده شده بود. عده زیادی از مردم تلاش می کردند تا روح معنوی 
حاکم بر کشور را در زندگی خود جاری کنند. آن ها که قصد ازدواج داشتند، سعی 

می کردند ساده ترین پوشش را انتخاب کرده و ساده ترین مراسم را برگزار کنند.
همسر شهید حمید ایران منش، نماز و روزه را معیار اصلی برای ازدواج قرار داده 
بود و باقی مسائل چندان برایش اهمیتی نداشت. او درباره تحقیق از خواستگارها 
می گوید: »خواســتگارها آمده و نیامده، پرس وجو می کردم که اهل نماز و روزه 
هستند یا نه؛ باقی مسائل برایم مهم نبود. حمید هم مثل بقیه؛ اصلا برایم مهم 
نبود که خانه دارد یا نه؛ وضغ زندگیش چطور اســت؛ این ها معیار اصلی ام نبود. 
شکر خدا حمید از نظر دین و ایمان کم نداشت و این خصوصیتش مرا به ازدواج 
با او دلگرم می کرد. حمید هــم به گفته خودش حجاب و عفت من را دیده بود و 
به اعتقادم درباره امام )ره( و ولایــت فقیه و انقلاب اطمینان پیدا کرده بود و در 

تصمیمش برای ازدواج مصمم تر شده بود«.
مهریه های بسیاری از زوج های جوان در دوران دفاع مقدس نیز با بهره گیری از 
فضای معنوی آن دوران انتخاب می شد. چندان خبری از مهریه های سنگین 
نبود و کمتر پیش می آمد ازدواجی بر سر مهریه به هم بخورد. هر چند مهریه هر 
منطقه از کشور بر اساس آداب ورسوم آن جا تعیین می شد، اما در همان شرایط 
قومیتی نیز معمولا مهریه بالایی تعیین نمی شد و زندگی زوج های جوان بدون 

چانه زدن های خانواده ها و نهایتا بدون کدورت آغاز می شد.
همسر شهید جهان آرا درباره مهریه خود می گوید: »مهریه ما یک جلد کلام الله 
مجید بود و یک ســکه طلا. سکه را بعد عقد بخشــیدم، اما آن یک جلد قرآن را 
محمد بعد از ازدواج خرید و صفحه اولش این طور نوشــت: امیدم به این است 
که این کتاب اساس حرکت مشترک ما باشد و نه چیز دیگر، که همه چیز فناپذیر 
است جز این کتاب. حالا هر چند وقت یک بار که خستگی بر من غلبه می کند، 

این نوشنه ها را می خوانم و آرام می گیرم«.
شــهید یونس زنگي آبادي اهل کرمان اســت که در دی مــاه ۶۵ و در عملیات 

کربلای ۵ به شــهادت رسید. همسر او درباره مهریه معنوی که پیشنهاد شهید 
بود، می گوید: »گفتم من فقط دوست دارم مهریه ام یك جلد قرآن باشد. گفت: 
نه!  یك جلد قرآن نمي شود. یك جلد قرآن با یك دوره کتاب هاي شهید مطهري«.
شــهید زنگی آبادی دربــاره ازدواج نیز شــرایط جالبی داشــته که متناســب با 
حال وهوای آن روزها بوده اســت. »یك برگه بزرگ آورد بیرون و بسم الله گفت. 
شــرایطش را نوشــته بود؛ همــه اش از جبهه و 
مأموریــت و مجروحیت و شــهادت گفته بود و 
این که من باید با شرایط سخت حاج یونس بسازم 
تا با هم ازدواج کنیم. شرط کرده بود مراسم عقد 

توي مسجد باشد«.
ازدواج آن ها نیز با شــیوه ای بسیار ساده برگزار 
شــده اســت. همســر او دربــاره آن روزهــای 
به یادماندنی این گونه می گوید: »بســیار ساده 
و ســه روز قبل از محرم عروســي کردیم. وضو 
گرفتیم و دعاي کمیل، توســل و زیارت عاشورا 
خواندیم. گفت: من دعــا مي کنم تو آمین بگو. 
اول شــهادت، دوم حج ناگهاني و سوم این که 
بچه اول پسر باشد و اسمش را بگذارد مصطفي. 

همه اش مستجاب شد«.
همسر شــهید ناصر کاظمی  نیز از جمله زنانی 
است که مهریه او در زمره مهریه های بسیار کم 
بوده اســت. »وقتی آمدند برای تعیین مهریه، 
اول از رسم ورســوم ما پرســید و این که دوست 
دارم مهریه ام چقدر باشد. گفتم: خیلی دوست 
دارم بــروم مکه، یک ســکه هم به نیــت امام 
خمینی)ره( بگذاریــم. خندید وگفت: من هم چهارده تا ســکه به نیت چهارده 

معصوم می گذارم«.
صفیه مدرس؛ همسر سردار شهید مهدی باکری فرمانده لشکر ۳۱ عاشوراست. 
ماجرای ازدواج ســاده آن ها به گفته خودش آن قدر جالب بوده که زبان زد همه 
مردم شــهر شده اســت. او با اشــاره به ماجرای ازدواجش با شــهید می گوید: 
»مهدی در دوران جنگ از سمت شهرداری استعفا داده و برای اعزام به جبهه 
آماده شــد. در همین فاصله به خواستگاری من آمد. ابتدا به برادرم و بعد توسط 
او ماجرا را به پدرم گفت. شناخت کاملی از آقامهدی نداشتم، ولی می دانستم  از 
خوب های شهر ارومیه است. یک جلسه با هم صحبت کردیم و و نهایتا تصمیم 

به ازدواج گرفتیم«.
مدرس درباره خرید عقد خاطره جالبی دارد: »قرار عقد گذاشته شد. من خرید 
عروسی را قبول نکردم و گفتم چیزی نیاز ندارم. دو روز مانده بود به عقد که وقتی 
از بیرون به خانه آمدم، مادرم گفت آقامهدی با دوســتش آمده بودند دنبال شما 
برای خرید حلقه که من گفتم چیزی نیاز ندارم. همان موقع دوباره سررسیدند و 
به زور و اصرار، مرا با خود بردند. دوست آقامهدی گفت: آقامهدی معتقد است 
وقتی می خواهد برود به جبهه شما باید حداقل یک حلقه از ایشان داشته باشید 
تا همه بدانند ازدواج کرده ایــد. در نهایت یک حلقه ارزان قیمت، تمام خرید من 

برای ازدواج با مهدی باکری بود«.
او در ادامــه گفت: »هنگام خریــد وقتی به حلقه هــای ازدواج نگاه می کردم، 
به دنبــال ارزان ترین بــودم و اصلا مدل ها برایــم مهم نبــود. نهایتا یک حلقه 
ارزان قیمت انتخاب کردم و این تمام خرید عقد من بود؛ نه ســفره عقد داشتیم 
 و نه جشــن ازدواجی، عاقد به خانه آمد و طی یک مراســم ســاده عقد را برگزار 

کرد«.

برای پیشگیری از سرطان کلم بخورید
فارس- نسرین امیدوار گفت: خانواده کلم مهم ترین سبزی های ضد سرطان محسوب شده 
و منبع سرشار از کلسیم است. البته کلسیم موجود در کلم به اندازه شیر و ماست نیست ولی به 
دلیل وجود فیبر در این ســبزی مصرف آن جهت حفظ ســلامت بدن توصیه می شود. افرادی 
که دچار نفخ شکم هستند برای مصرف انواع کلم باید آن  را به مدت ۵ تا ۶ دقیقه بخارپز کنند،  

با انجام این اقدام مصرف کلم نیز سبب نفخ شکم نخواهد شد.
وی افزود: هویج و خیار دو منبع غذایی غنی از ویتامین است و این دو میوه جهت حفظ سلامت 
کــودکان و مصــرف آن به عنوان میان  وعده توصیه می شــود. گوجه فرنگی گیلاســی غنی از 
ویتامین است  اما متأسفانه در برخی از مواقع این گوجه فرنگی ها به دلیل اینکه گلخانه ای تهیه 
می شوند ممکن است دارای سموم و آلاینده ها باشند. بنابراین مصرف انواع میوه و سبزیجات 

به صورت ارگانیک توصیه می شود.

آیا استفاده صحیح از کوله پشتی را می  دانید؟
ایســنا- دکتر هادی شــجاعی متخصص طب فیزیکی، گفت: وضعیت صحیح قرار گرفتن 
کوله پشــتی برای حفظ ســلامت ســتون مهره های دانش آموزان ضروری اســت. تسمه های 
کوله پشتی باید طوری تنظیم شود که کوله از ناحیه آخرین مهره کمری که به موازات خط ناف 

در ناحیه پشتی قرار دارد، پایین تر نیامده و شانه ها را به طرف عقب نگه دارد.
وی افزود: تمایل شانه ها به طرف جلو، بر جا ماندن آثار بند کوله ها، ایجاد قرمزی روی پوست 
افراد و افت کوله به ســمت پایین از نشانه های استاندارد نبودن کوله پشتی است. کوله پشتی و 
محتویات آن باید کمترین وزن را به بدن دانش آموز وارد کند. کوله پشتی ها باید دو بند ضخیم 
داشته باشند. بند نازک کوله پشتی به رگ های عصب و خونی آسیب وارد کرده و احتمال ایجاد 
دردهای عصبی مزمن و ناراحتی های پوســتی را افزایش می دهد؛ چراکه آویزان کردن از یک 

طرف، باعث کج شدن اندام فرد و آسیب به ستون مهره ها می شود.

آیا شپش را می شناسید؟
ایســنا-  دکتر اکرم انصار متخصص پوســت و مو گفت: شپش نوعی انگل انسانی است که 
از خون انســان تغذیه کرده و به رشــد خود ادامه می دهد. شپش از راه تماس و نزدیکی افراد با 
یکدیگر، استفاده از وسایل مشترک، رختخواب و قیچی آرایشگاه ها به فرد انتقال پیدا می کند. از 
آنجا که این انگل دارای دو نوع نر و ماده است بنابراین تخم ها به تار موی فرد مبتلا می چسبند 

و در صورت عدم درمان موجبات زایش و رشد آن فراهم می شود.
وی افزود: مهم ترین علامت ابتلا به شــپش، خارش در ناحیه پوســت سر و پشت گردن است 
و در مواردی نیز جای گزش حشــره به صورت دانه های ریز بر روی پوســت ســر باقی می ماند. 
استحمام روزانه، شستن لباس ها و رختخواب فرد مبتلا از ضروریاتی است که باید مورد توجه و 
رعایت فرد مبتلا قرار گیرد. داروهای خاصی تجویز می شود، اما رعایت بهداشت فردی مهم ترین 

راه پیشگیری و درمان این بیماری شناخته شده است.

مصرف زیاد میوه باعث ضعف می شود
تســنیم- غلامرضــا کردافشــاری 
متخصص طب سنتی گفت: میوه ها 
سرشــار از منبع ویتامین هــا و آنتی 
اکسیدان است. میوه های هر فصل 
خواص ویژه خود را دارند و باید افراد 
میوه خــاص خود را مصــرف کنند. 
یعنی میوه ها را باید بر اســاس مزاج 

مصرف کنند. زیاد خوردن میوه باعث ضعف می شود و 
خوردن آب با میوه ها بســیار مضر است و بهتر است که 
همراه با میوه هایی مانند انگــور که موجب بروز عطش 
می شود، آب مصرف نشــود. وی افزود: هم زمان چند 

نوع میوه با هم نباید مصرف شــود، 
فقط یک نوع میوه باید مصرف شود. 
اگر افراد می خواهند، سیب مصرف 
کنند، بهتر است که قبل از خواب یا 
صبح ناشــتا مصرف کنند که به دفع 
مواد زائد کمک کند. مصرف ســیب 
به صورت رنــده یا کمپوت خانگی به 
دفع بسیاری از سموم کمک می کند. همچنین افرادی 
که دچار یبوست هستند بهتر است که سیب را بعد از غذا 
مصرف کنند که موجب لینت مزاجشان می شود، البته 

با فاصله یک ساعت بعد از غذا.

برای بوی خوش دهان آبلیمو بخورید
فارس- مرتضی صفوی متخصص 
تغذیه گفت: لیموترش خوشبو کننده 
دهان به شــمار می رود و بهتر است 
برای بوی خوش دهــان آبلیمو را به 
همــراه آب غرغره کــرد. لیموترش 
سلول های بدن را محافظت کرده و 
خاصیت ضدعفونی دارد همچنین از 

سرطان کلون،  ریه و معده جلوگیری می کند. بهتر است 
مصرف لیموترش همراه سلف های آن باشد چرا که دارای 
فیبر فراوان بوده و برای باز شدن عروق،  هضم غذا و ایجاد 
طراوت و شادابی پوست مؤثر است. وی افزود: لیموترش 

دارای منیزیم، فســفر، پتاسیم بوده 
و جهت تنظیم فشــار خون مصرف 
آن توصیه می شود. همچنین جهت 
جلوگیری از خونریــزی کلیه،  رحم، 
روده و معده توصیه می شود. همچنین 
برای درمان گلو درد توصیه می شود 
یک قاشق چای خوری لیموترش را 
در آب گرم ریخته و آن را غرغره کرد. برای ذکام یا گرفتگی 
بینی نیز می توان چند قطــره آبلیمو را با آب مخلوط و آن 
را استنشــاق یا داخل بینی چکاند. لیموترش آرام بخش 
معده بوده و خاصیت آنتی اکسیدان آن ضدسرطان است. 

از تلفن همراه تا فلوراید؛
آیا این عوامل سرطان زا 

هستند؟
ایسنا- عوامل و فاکتورهای متعدد که می تواند در بروز 
بیماری سرطان و پیشرفت آن نقش داشته باشد، که به 

عوامل زیر می توان اشاره کرد.
- اشــعه ایکس: هنگام مراجعه به دندانپزشک برای 
در امان ماندن از اشعه ایکس با پوششی سربی پوشیده 
می شــوید. در حقیقت وجود دوز پایین از اشعه ایکس 
احتمال آنکه فرد را در معرض ابتلا به سرطان قرار دهد 
افزایش می دهد. به طور کلی میزان بالاتر از این اشعه 

خطر ابتلا به سرطان را نیز بالاتر می برد.
- تلفن همراه: این وسیله ارتباطی با تمام مزیت هایی 
که برای بشــر دارد نوعی انرژی مشابه با اشعه ایکس 
را منتشر می کند. تاکنون ارتباط مستقیم تلفن همراه 
با ابتلا به ســرطان تایید نشــده و لازم است تحقیقات 
بیشتری انجام شود. هر چند بهتر است ساعات استفاده 
از آن و مکالمه با تلفن همراه کمتر شود و برای صحبت 

کردن از هندزفری استفاده کرد.
- گوشت: بهتر اســت مصرف گوشت فرآوری شده یا 
قرمز محدود باشــد چرا که در بروز سرطان روده موثر 

است. 
- بطــری آب: در صورتــی کــه بطــری آب از جنس 
پلاستیک شفاف باشد احتمالا حاوی ماده شیمیایی 
بیسفنول A است. از این ماده شیمیایی در قوطی های 
نوشــیدنی و مــواد غذایــی، مــواد »ســیلانت« در 

دندانپزشکی و محصولات دیگر استفاده می شود. 
- ماده پرکننده دندان: توصیه می شود از دندانپزشکان 
درخواســت نکنید تا ماده پرکننده فلزی روی دندان را 
برداشــته و جایگزین کنند. به گفته کارشناسان ماده 

موجود فعلی ایمن و مطمئن است. 
- قهوه: نتایج برخی مطالعات حاکی از آن اســت که 
نوشیدن میزان متعادلی از قهوه حدود چهار فنجان در 
روز خطر ابتلا به برخی انواع سرطان ها از جمله پوست، 

کبد و روده را کاهش می دهد.
- فلوراید: این ترکیب در آب و نوشــیدنی های دیگر، 
برخی مواد خوراکی، خمیر دندان و مواد شست و شــو 
دهنده دهان یافت می شود. اگرچه مطالعات متعددی 
درمورد وجود ارتبــاط بین این ماده و ســرطان انجام 
گرفته اما بیشتر محققان معتقدند ارتباط قوی بین این 

دو فاکتور وجود ندارد.
- محصــولات خانگی: بســیاری از حشــره کش ها، 
رنگ ها، لاک ها و واکس ها گازهایی به نام ترکیبات آلی 
فرار )VOC( منتشر می کنند. این گازها با بروز سرطان 
در انسان و حیوانات مرتبط هستند. برای دوری جستن 
از خطر این ترکیب لازم اســت محصولاتی که حاوی 

میزان پایینی از آن هستند مورد استفاده قرار گیرد. 
- سیم برق: هر گونه وسیله ای که الکتریسیته تولید 
می کند، آن را جابه جا کرده یا مورد استفاده قرار می دهد، 
اشعه ای با میزان فرکانس شدیدا پایین منتشر می کند. 
با وجود آنکه نتایج معتبری در مورد سرطان زا بودن این 
اشعه به دست نیامده نگرانی در مورد خطرناک بودن 

آن وجود دارد.
- آلودگی هوا: آلودگی هوا موجب می شود سالانه در 
جهان بیش از ۲۲۰هزار نفر بر اثر سرطان ریه جان خود 
را از دست بدهند. همچنین ارتباطی بین آلودگی هوا و 

خطر فزآینده ابتلا به سرطان مثانه وجود دارد.

سلامت
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»ریوالدو باربوســا دسوزا، هافبک برزیلی اســتقلال بعد از جلسه با علی نظری 
جویباری با استقلال قراردادش را فسخ کرد.« به همین سادگی بازیکنی که در 
مجموع به اندازه ۸۱ دقیقه هم برای استقلال بازی نکرده بود و بدون احتساب 
هزینه هتل محل اقامت، ۸۰هزار دلار برای باشگاه استقلال هزینه در برداشته، 
از این باشــگاه جدا شــد. حالا بزرگ ترین افتخار اســتقلالی ها این طور که در 
مصاحبه های شان می گویند این است که توانسته اند بدون اینکه پول بیشتری 
به ریوالدو بدهند قراردادش با باشــگاه را فســخ کنند! آن هم در شرایطی که با 
این اتفاق کارنامه ضعیف باشــگاه استقلال در عقد قرارداد با بازیکنان خارجی 
تکمیل شــده و یک نفر دیگر به لیســت خریدهای نا موفق خارجی آبی پوشان 

اضافه شده است.
با اینکه این بازیکن در آخرین جلســه ای که با نظری جویباری داشت، متقاعد 
شده بود که در ازای تهیه مسکن از سوی باشگاه به حضورش در استقلال ادامه 
دهد اما انگار ابهام های مربوط به مبلغ دریافتی او از باشــگاه استقلال، آنقدر 
پرونده او را پیچیده کرده بود که هم زمان با بحث حضور این بازیکن در جلســه 
کمیته انضباطی باشگاه، ناگهان اقدامات مربوط به فسخ قراردادش نهایی شد 

و باشگاه خبر رسمی جدایی اش را روی خروجی سایت خود قرار داد.
گویا در جلسه ای که روز گذشته )یکشنبه( بین علی نظری جویباری و این بازیکن 
برزیلی برگزار شده، نظری جویباری برای جلوگیری از دردسرهای احتمالی آینده، 
با درخواست جدایی او موافقت کرده است. چرا که معاون ورزشی باشگاه نگران 
این موضوع بوده که مبادا پرونده این بازیکن هم مثل پرونده توزی برای استقلال 
دردسرساز شود: »ما در مورد پرونده ریوالدو به این نتیجه رسیدیم که هرچه زمان 

بگذرد بدتر می شود و فرداروزی او هم مثل توزی به فیفا شکایت می کند و آن 
وقت دیگر نمی شود پرونده را جمع کرد به همین دلیل تصمیم گرفتیم 

که امروز این قرارداد فسخ شود«.
موضوع فسخ قرارداد با این بازیکن، با وجود اصرار مظلومی به پیدا 
کردن جایگزینی برای او اما تنها یک طرف داستان پرماجرای ریوالدو 
اســت. چرا که همچنان اظهارنظرهای متناقض درباره مبلغی که 
این بازیکن دریافت کرده، مورد بحث است. باشگاه استقلال سند 
دارد کــه ۸۰هــزار دلار به این بازیکــن پرداختــه و او تأکید دارد که 
۳۰هزار دلار بیشــتر نگرفتــه! در این بین هم بــه احتمال قوی این 
۵۰هزار دلار سهم مدیربرنامه هایش شده است. نظری جویباری هم 
درباره این مبلغ گفته است: »از آن ۵۰هزار دلار، ۱۰هزار دلار که به 
مدیربرنامه های خارجی او رسیده است و تکلیف او روشن است اما 
۴۰هزار دلار دیگر مربوط به مدیربرنامه های ایرانی او - که از اقوام 
پرویز مظلومی به حساب می آید - است که من نامه آن را به افشارزاده 

داده ام و خود باشگاه باید در این خصوص تعیین تکلیف کند«.
به طور کلی به ادعای استقلالی ها ۸۰هزار دلار به ریوالدو پرداخت 
شــده و او باید بخش زیادی از این مبلغ را به باشگاه پس بدهد اما 
ریوالدو نیز اعلام کرده فقط ۴۰هزار دلار پول به دســت او رسیده 
اســت. در همین راســتا ریوالدو به صورت کتبی نامــه ای را به 
مسئولان باشگاه استقلال نوشته و اعلام کرده از سرنوشت آن 
۴۰هزار دلار خبر ندارد. استقلالی ها نیز از طریق حراست وزارت 

ورزش به دنبال یافتن این پول هستند!
جالب اینجاست که این بازیکن حتی تأکید داشته که باشگاه استقلال باید مبلغ 
قرارداد او تا نیم فصل را بپردازد چرا که او بعد از جدایی از اســتقلال نمی تواند به 

تیم دیگری برود اما استقلالی ها زیر بار نرفته اند.
علی نظری جویباری درباره اینکه تکلیف شرایط مالی این قرارداد چه می شود، 
می گوید: »قرار بر این شد تا روزی که در استقلال بوده پولش را بدهیم که البته 
او می گویــد ۳۰هزار دلار تاکنون دریافت کرده اســت و البته همیشــه حرفش 
این بوده که اگر فســخ کند چون تا نیم فصل نمی تواند در تیم دیگری بازی کند 
باشگاه باید ضرر و زیان او را بدهد اما من هم به او گفتم که خودش نمی خواهد 
در استقلال بماند. با توجه به اینکه ریوالدو خودش تمایلی به همکاری نداشت 
به او گفتیم که دیگر بحث مالــی باقی نمی ماند و با 
توجه به اینکه او از ما جدا شــد دیگر کمیته 

انضباطی در کار نیست«.
بعــد از جدایی این بازیکــن و با توجه به 
اینکه پیش از این پرویز مظلومی گفته 
بــود باید باشــگاه جایگزینــی برای 
ریوالدو پیــدا کند، حالا این ســوال 
مطرح می شــود کــه برنامه باشــگاه 
برای پــر کردن جــای خالی ایــن بازیکن 
چیســت. نظــری جویبــاری در این 
رابطــه می گویــد: »با توجه 

به جدایی ریوالدو اکنون اســتقلال دو جای خالی دارد که یکی از آن ها سهمیه 
آزاد ماست اما هنوز مظلومی درخواستی برای جذب بازیکن به ما نداده است«.
براســاس آخریــن تصمیم گیری هــا، ریوالدو بعــد از اینکه هزینــه ای بیش از 
۲۷۳میلیون تومان روی دست استقلال گذاشت، بالاخره از این باشگاه جدا شد. 
شاید چند روزی هم افرادی چون مسعود معینی ادعا کنند که پرونده این بازیکن 
و بازیکنان خارجی دیگر را بررســی می کنند اما واقعیت این است که ضررهای 
اینچنینی خیلی زود از یاد مسئولان باشگاه می رود و به حساب قضا و قدر و حادثه 
گذاشــته می شود. با این حال ای  کاش مسئولان اســتقلال از این به بعد دقت 
بیشتری درباره جذب بازیکنان خارجی به خرج دهند. واقعا یک باشگاه چند بار 

باید یک اشتباه را تکرار کند؟!

ولخرجی برای خارجی های اخراجی
نه اولین بار است که استقلال پول های بیهوده به پای خارجی هایی می ریزد که 
از لحاظ فنی هم وزن معمولی ترین بازیکنان لیگ یک هم نیستند و نه آخرین بار 
خواهد بود که شاهد قطع همکاری با این بازیکنان درجه ۳ خواهیم بود. مادامی 
که متر و معیار مشــخصی برای جذب خارجی ها از سوی سازمان لیگ تدوین 
نشود باشگاه استقلال بیش از دیگر باشــگاه ها از کنار جذب این خارجی های 

ناکارآمد لطمه خواهد دید.
تاریخ را که ورق بزنیم در همین دو، سه فصل اخیر تا به امروز که گفته شده ریوالدو 
نیز اخراج شــده اســت، چندین بازیکن به همین شکل و شــمایل به استقلال 
آمده اند و بی آنکه کارآیی لازم را داشته باشند کنار گذاشته شده اند. از این دست 

ریوالدوها در استقلال سال های اخیر فراوان بوده اند.
ریوالدو چرا آمد و چرا حالا رفت؟ پاسخ این سوال را قطع به یقین ابتدا باید یارگیران 
باشگاه استقلال پاسخ بدهند؛ همین آقای نظری جویباری که تایید کرده است 
جدایی بازیکن برزیلی را. آن روز که ریوالدو به باشــگاه استقلال معرفی شد چرا 
یارگیران استقلال دقت و وسواس بیشتری به خرج ندادند تا امروز بیهوده شاهد 
از بین رفتن بخشــی از دارایی های استقلال نباشیم؟ فرض بر اینکه اساسا آن 
۴۰ هزار دلاری که گفته می شــود از قرارداد ریوالدو گم شــده، صحت نداشته 
باشــد، فرض را بر این می گیریم که از آن ۸۰هزار دلاری که قرار بود به ریوالدو 
پرداخت شود، همگی در حساب این بازیکن واریز شده است. همین فرض نیز 
خود هزار اشکال را به باشگاه استقلال وارد می آورد. چراهایی از این دست که 
علت جذب بازیکنی با این قیمت گزاف که تنها ۸۱ دقیقه برای آبی ها به میدان 
رفته اســت، چیســت؟ ۸۰هزار دلار را که در بازار سرســام آور و بی ثبات ارز که 
بخواهی به ریال تبدیل کنی به رقم هایی می رســی که داشتنش برای بسیاری 
از مردمان همین مرز و بوم به مثابه رویا می ماند. مگر پول علف خرس است که 
اینگونه به پای بازیکنانی ریخته می شود که نه تنها هیچ جذابیت ظاهری ندارند 
بلکه ســطح فنی شان بســیار نازل تر از حد انتظارهاست و حتی با لیگ یک هم 

برابری نمی کنند.
اســتقلال با خود چه می کند و فوتبال ما ره به کجا می برد؟ گفته اند که ریوالدو 
قول داده از مبلغی که در اختیار دارد، مبلغی را به باشگاه استقلال استرداد دهد 
کــه حتی اگر این فرضیات محال را هم شــدنی و حقیقی بدانیم در اصل ماجرا 

که حیف شدن بخشی از دارایی های استقلال است تغییری ایجاد نمی کند. 

خبر آخر

چهره روزاینستوگرافی

 
دیدار تیم های ملی راگبی 
استرالیا و اوروگوئه در جام 
جهانی راگبی با حساب ۶۵ 
بر ۳ به سود استرالیا به پایان 
رسید.

تیتر دو

فیلیپین بعد از ۴۲ سال ایران 
را شکست داد

تیم ملی بسکتبال ایران که چهار دیدار گذشته خود در 
مسابقات قهرمانی آسیا را با برد پشت سر گذاشته بود، در 
مصاف با فیلیپین با ارائه نمایشی دور از انتظار متحمل 
شکست شــد. دیدار تیم های ملی بســکتبال ایران و 
فیلیپین به عنوان دومین دیــدار از روز دوم مرحله دوم 
مسابقات قهرمانی آسیا ســاعتی پیش در چانگشای 
چین برگزار شد که طی آن ملی پوشان ایران با نتیجه ۷۳ 
بر ۸۷ نتیجه کامل دیدار تیم های ملی بسکتبال ایران و 

فیلیپین به شرح زیر است:
* ایران ۷۳ - فیلیین ۸۷

)۲۵ بر ۲۲(، )۱۸ بر ۱۵(، )۱۷ بر ۲۸(، )۲۲ بر ۱۳(
طبق روال اکثــر دیدارها، تیم ملی بســکتبال دیدار با 
فیلیپین را با ترکیب مهدی کامرانی، ســعید داورپناه، 
صمد نیکخواه بهرامی، اوشــین ســاهاکیان و حامد 
حدادی آغاز کرد. ملی پوشان بسکتبال ایران در جریان 
نیمه نخســت دیدار برابر فیلیپین اگرچه در بســیاری 
موارد نتوانســتند از پرتاب های خــود و حتی توپ های 
برگشتی زیر سبد، برای گلزنی و کسب امتیازات بیشتر 
اســتفاده کنند اما موفق شدند هر دو کوارتر این نیمه را 
با برتری خود تمام کنند.  در هر صورت نیمه نخســت 
دیدار تیم های ملی بسکتبال ایران و فیلیپین با برتری 
ایران تمام شد اما در کوارتر سوم شرایط کاملا تغییر کرد. 
در این کوارتر بازیکنان ایران بارها و بارها موقعیت های 
پرتاب و شوت زنی  را از دست دادند. این در حالی بود که 
بازیکنان فیلیپین با سرعت دادن به بازی، جریان بازی 
را به دست گرفته بودند.  با برتری فیلیپینی ها در کوارتر 
ســوم، نتیجه کلی بازی به سود آن ها تغییر کرد و با این 
نتیجه کوارتر چهارم دیدار دو تیم ایران و فیلیپین آغاز شد. 
در این کوارتر بازیکنان ایران که به خاطر نتیجه به دست 
آمده در کوارتر سوم و عملکرد بهتر حریف به لحاظ روانی 
به هم ریخته بودند، مرتکب خطاهای زیادی شدند و به 
راحتی موقعیت کسب امتیاز را برای تیم مقابل فراهم 
می کردند. ملی پوشــان ایران نه تنها نتوانستند فاصله 
امتیازی خود با حریف را در این کوارتر جبران کنند بلکه 
آن را بیشــتر هم کردند تا در نهایت متحمل شکســت 
شوند. تیم ملی بســکتبال در حالی در دیدار امروز برابر 
فیلیپین تن به شکســت داد که در فینال دوره گذشته 
مسابقات قهرمانی آسیا با پیروزی برابر همین تیم صاحب 
جام قهرمانی شده بود. ایران در تورنمنت ویلیام جونز که 
سه هفته پیش برگزار شد نیز فیلیپین را درحالی که بلچ 

آمریکایی را در اختیار نداشت، شکست داده بود.

بارسا بی مسی میزبان بایر
روز دوم از مرحله گروهی رقابت های لیگ قهرمانان 
اروپا در حالی از سه شــنبه شــب آغاز خواهد شد که 
بارسلونا در بازی مهم مقابل بایر لورکوزن لیونل مسی 

را به دلیل مصدومیت به خدمت نخواهد داشت.
مدافع عنوان قهرمانــی رقابت های لیگ قهرمانان 
اروپا که در بازی نخست خود مقابل رم با تساوی ۱بر۱ 
متوقف شده در ورزشگاه نیوکمپ میزبان بایرلورکوزن 
خواهد بود. بارسا در داین بازی لیونل مسی را به دلیل 

آسیب دیگی از ناحیه زانو در اختیار نخواهد داشت.
لوییس انریکه در خصوص غیبت مهاجم سرشناس 
آرژانتینی گفت: اینکه مسی را نداریم غم انگیز است 
اما ما یک تیم هستیم و با یکدیگر همکاری می کنیم.
در دیگر بازی مهم فردا شــب بایــرن مونیخ میزبان 
تیمی است که در همه رقابت ها ۴۵ بازی بدون باخت 
را پشت سر گذاشته است. مردان پپ گواردیولا تمام 
بازی های اروپایی خود را در فصل گذشــته برده اند و 
فقط به بارسا باخته اند. بایرن در لیگ قهرمانان اروپا 
۲۲ گل زده که ۷ تای آن در بازی با شاختار دونتسک 
در یک شانزدهم بوده است. بایرن، پورتو را هم در یک 

چهارم با نتیجه ۶ بر۱ شکست داده است.
زوران مامیچ، مربی دینامــو، در خصوص این بازی 
اظهار کرد: در ورزش همه چیز امکان پذیر است. اگر 
در بازی با بایرن همانند بازی با آرســنال عمل کنیم، 
می توانیم نتیجه مثبتی بگیریم. شاید ما در بهترین روز 

تاریخمان باشیم و بایرن در بدترین روزش.

:E گروه
* باته بلاروس - رم ایتالیا

*بارسلونا اسپانیا - لورکوزن آلمان

:F گروه
* آرسنال انگلستان - المپیاکوس یونان

* بایرن مونیخ آلمان - دینامو زاگرب کرواسی

:G گروه
* پورتو پرتغال - چلسی انگلستان
* مکابی تل آویو - دینامو کی یف

:H گروه
* لیون فرانسه - والنسیا اسپانیا

* زنیت روسیه - خنت بلژیک

واکنش ونگر به مورینیو
ســرمربی چلســی پیش از بازی با نیوکاسل بی آنکه 
نامی از آرســن ونگــر ببرد، وی را پادشــاهی خطاب 
کرده بود که اصلا در خطر از دست دادن جایگاهش 
نیست. سرمربی آرسنال در پاسخ به سوال خبرنگاران 
مبنی بر اینکــه آیا مــی خواهد جوابی بــه اظهارات 
مورینیــو بدهد، گفت: نــه، من احســاس می کنم 
فقط بایــد کارم را انجــام بدهم. ایــن کار برای تیمم 
و هوادارانمان اســت. این چیزی اســت که من می 
خواهم. آرســن ونگر افزود: در طول ۳۰ سال کار در 
عرصه مربیگــری، می دانم آنچه اهمیت دارد خوب 
بازی کردن اســت و من صادقانــه اهمیتی به دیگر 

نتایج نمی دهم.
تیم فوتبال آرســنال یکشــنبه هفته آینــده میزبان 
منچســتریونایتد، صدرنشــین رقابتهای لیگ برتر، 
اســت. توپچی ها در هفته هفتم رقابتهای لیگ برتر 
موفق شدند با نتیجه ۵ بر ۲ از سد لسترسیتی در زمین 
این تیــم بگذرند. ونگر گفت: ما بــازی به بازی بهتر 
می شویم. شــما ببینید لستر تا قبل از این بازی هرگز 

به تیمی نباخته بود. آرسنال روند خیلی خوبی دارد.

مگویان هم قهر کرد
وضعیت هرائر مگویان و جاسم کرار دو بازیکن خارجی استقلال به شکلی است که 

شاید این باشگاه را وارد چالش جدیدی کند.
بعد از جدایی ریوالدو دسوزا، باشگاه استقلال وارد چالش جدیدی درباره 

دو بازیکن خارجی دیگرش شده است.
هرائر مگویان هافبک ارمنســتانی استقلال بنا ندارد تا زمان پرداخت 

مطالباتش به ایران برگردد و برای استقلال بازی کند.
ادموند اختر مدیر برنامه های این بازیکن در گفت وگو با ایسنا 

با بیان این مطلب افزود: مگویان ۳۰درصد از قرارداد سال 
گذشته اش را طلب دارد و در حال حاضر نمی خواهد تا زمان 

پرداخت مطالباتش به ایران برگردد این در حالی اســت 
که این بازیکن هیچگاه در تمرینات غیبت نداشــته و 
همواره برای آبی ها به میدان رفته و کم نگذاشته است. 
خود شما اگر خودتان را جای این بازیکن قرار دهید 
آیا حاضر می شــوید با این شرایط و با وجود مطالبات 

زیاد باز هم به ایران برگردید؟

۸۱ دقیقه  بازی، ۸۰هزار دلار دستمزد!
قرارداد ریوالدو با استقلال فسخ شد

محمد بنا در رابطه با بازگشت دوباره خود به تیم ملی کشتی 
فرنگی اظهار کرد: خوشحالم از اینکه دوباره در راس کادر 
فنی کشتی فرنگی قرار گرفتم. البته در حال حاضر شرایط 
به گونه ای است که باید برای موفقیت کشتی فرنگی تلاش 
زیادی طی ۱۰ ماه باقی مانده تا المپیک انجام داد و واقعا کار 
سختی است که در این ۱۰ ماه بتوان تیم کشتی فرنگی را در 
المپیک موفق کرد، بنابراین برای موفقیت نیاز به حمایت 
رســانه ها، وزارت ورزش و جوانــان، کمیتــه ملی المپیک 
و فدراســیون کشــتی دارم و به ویژه اینکه کشــتی گیران 
و کادرفنــی باید در این مســیر من را یاری کننــد تا بتوانیم 

ناکامی های گذشته را جبران کنیم.

قول قهرمانی در المپیک نمی دهم
وی افزود: هر چند در طی چهار ســال گذشــته کادرفنی 
کشتی فرنگی برای موفقیت این تیم زحمات زیادی کشیده 
اســت اما در شــرایط کنونی به دلیل برهم ریختگی و عدم 
هماهنگی که بین کادرفنی و کشــتی گیران وجود دارد به 
نظر می رسد باید روی مسائل روحی و روانی کشتی گیران کار 
زیادی صورت گیرد تا کشتی گیران بتوانند دوباره به شرایط 
اید ه آل خود بازگردند. البته برای قهرمانی در المپیک من در 
حال حاضر قول نمی دهم چون واقعا زمان ۱۰ ماهه فرصت 
کمی است. برای قهرمانی در المپیک به یک پروسه حداقل 
هفت ساله نیاز است تا ما بتوانیم شرایط قابل قبولی را برای 

تیم کشتی فرنگی رقم بزنیم.

وقفه سه ساله کار را سخت کرده است
بنا اضافــه کرد: بعد از المپیک لندن تقریبا یک وقفه ســه 
ساله برای تیم اتفاق افتاده و شرایط کار را برای من سخت تر 
کرده است اما تمام تلاشم بر این است تا بتوانم در این مدت 
باقی مانده این تیم را از نظر روانی به شرایط ایده آل و خوبی 
برســانم تا بتوانیم برای کســب سه ســهمیه باقی مانده در 
رقابت های گزینشــی شــرایط خوبی را فراهم کنم. از نظر 
جسمانی کشتی گیران هیچ مشکلی ندارند و می توانم بگویم 
این تیم از نظر قدرت بدنی یکی از بهترین تیم های دنیاست.

کشتی گیران به تلنگر نیاز دارند تا بیدار شوند
ســرمربی تیم ملی کشــتی فرنگی گفت: مــن هیچ وقت 
دوست ندارم حرف الکی بزنم و ادعا کنم که قادر به قهرمانی 
تیم در المپیک هستم. من احســاس می کنم در ابتدا باید 
شــرایط خوبی از نظر روانی برای تیم کشتی فرنگی فراهم 
شــود تا بتوانیم به افتخــارات آینده امیدوار شــویم. وی در 
پاسخ به این سوال که آیا فکر می کنید کشتی فرنگی در ریو 
بتواند مدال های المپیک لندن را تکرار کند، خاطرنشــان 
کرد: بعضی وقت ها کشتی گیر همانند کامپیوتر می ماند که 
اطلاعات آن به دلیل عدم به روزرسانی کم کم از بین می رود 
و خاموش می شود و نیاز به این دارد که دوباره انگشتی روی 

مانیتور زده شود تا بعد از رسیدن به خودباوری لازم اطلاعات 
خود را به روز کند. کشــتی گیران ما در حــال حاضر چنین 
شــرایطی دارند. هر چقدر از نظر جسمانی عملکرد موفقی 
دارند اما از نظر روانی دچار مشکل هستند و نیاز به یک تلنگر 
دارنــد تا آن ها را از خوابی که در آن فرو رفته اند مجددا بیدار 
کنیم. ســرمربی تیم ملی کشتی فرنگی اضافه کرد: من از 
هم اکنون نمی توانم قول تکرار مدال لندن را در ریو بدهم. 
باید چند مرحله اردوی آماده سازی را تشکیل دهم و پس از 
ارزیابی شــرایط آن ها بگویم که آیا در قزاقستان می توانیم 
سه سهمیه باقی مانده را کسب کنیم یا خیر، در این صورت 
با فراغ بال بیشتری می توانم برای آماده سازی فرنگی کاران 
حرکت کنم و به درستی بگویم که آیا در ریو برای مدال طلا 

شرایط قابل قبول داریم یا خیر.

کشتی آزاد و فرنگی قابل مقایسه نیستند
وی در رابطه با جلســه خود با رســول خادم، گفت: در این 
جلســه مســائلی مطرح شــد که در نهایت به نفع کشــتی 
فرنگی بود. ضمن اینکه عنوان شــد بــا هماهنگی رئیس 
فدراسیون، امکاناتی در اختیار ما خواهد گذاشت تا بتوانیم 
شــرایط موفقیت را برای کشتی فرنگی در آینده رقم بزنیم. 
من معتقدم شــرایط ما در حال حاضر شرایط خاصی است 
زیرا کشتی آزاد به هیچ عنوان قابل مقایسه با کشتی فرنگی 

نیست.

محمد بنا: قول قهرمانی المپیک نمی دهم

ورزش
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برادر! بی تو داغم تازه تر شد
تو رفتی، سوز اشکم بیشتر شد
به دنبال سرت سنگر به سنگر

دل من نیز مفقودالاثر شد
)جلیل صفربیگی(

از رنجی که می بریم
مدت ها بود از مســئله ای رنج می بردم و هرچه می کوشــیدم چاره نمی یافتم. کارم شــده بود 
حرص خوردن و زیرلبی بد و بیراه گفتن. در حقیقت آب در هاون می کوبیدم و مشت بر سندان 
می زدم. چون اهالی شــبکه »من و تو« صدایم را نمی شــنیدند و از خدا پنهان نیست، از شما 
هم پنهان نباشد که بنده به هیچ وجه حاضر نیستم برای این شبکه های فارسی آن سوی آب 
حتی یک ایمیل خشــک و خالی بفرستم. چه رسد به اینکه تلفن بزنم برای تذکر دادن اشتباه 
فاحشــی که از این شبکه سر زده اســت.  می فرمایید رنج من چه ارتباطی با شبکه »من و تو« 
داشــت؟ عرض می کنم. از این شــبکه تلویزیونی، برنامه ای پخش می شد با عنوان »چرا که 
نه؟« لابد شــما هم در منزل یکی از دوستان یا اقوام دور یا همسایه های از خدا بی خبری که 
ماهواره دارند، این برنامه را دیده اید! مســئله من این نیست که آن برنامه خوب است یا بد، یا 
آن خانم مجری جوان قیافه اش خوب است یا نه، یا مثلا لبش را پروتز کرده است یا نه و قس 
علــی هذا... . آنچه در این برنامه حرص مرا درمی آورد اســم برنامه بود و حالت مجری وقتی 

که با لبخندی بی معنی و با صدایی کشــدار می گفت: چرا که نهههههههه؟
این عبارت ســاختگی اســت. غلط اســت. حاصل گرته برداری های بی دلیل ما از زبان های 
بیگانه اســت. و از قضا تهیه و تدوین برنامه ای با همین نام در یک شبکه تلویزیونی پربیننده 
)پناه می برم به خدا از شر وسوسه های شیطان( سبب اشاعه غلط در جامعه می  شود. گذشته 
از آن برنامــه تمام مــدت در محل کارم یا در کوچــه و خیابان و مترو می بینم و می شــنوم که 
مردم با دلیل و بی دلیل، رو به هم می گویند »چرا که نه؟« شــنیدن این عبارت همیشــه و در 
هر جا اعصاب و روان ایــن بنده کمترین را به هم می ریزد. فکر نکنید من گیر بی خود داده ام 
و از خودم حرف درآورده ام. ابوالحســن نجفی هم در کتاب غلط ننویســیم در این باره نوشته 
اســت: »این ترکیب که گرته برداری از pourquoi pas فرانســوی و why not انگلیســی 
اســت بر اثر شــتابزدگی و غفلت مترجمان وارد ترجمه ها و سپس وارد رســانه ها و نوشته ها 
شــده است. مثلا در جواب این سؤال: »امشــب از خانه بیرون نمی روی؟« می گویند: »چرا 

نه؟«. حتی جمله ممکن اســت اســتفهامی و منفی نباشــد: »می دانم که تو امشــب از خانه 
بیرون می روی« و باز هــم مخاطب جواب می دهد: »چرا نه؟« )عبــارت مضحک »چرا که 

نه؟« هم گاهی به کار می رود!( 
بهتر است از اســتعمال این ترکیب خودداری شود. در زبان فارســی، در جواب هر دو جمله 
فوق به طور طبیعی می گفتند و هنوز هم می گویند: »چرا نروم؟« در متون قدیم فارســی نیز 
همین شــیوه معمول بوده اســت: »گفت: اگر حاجت آید، بر روی قاضی گواهی توانی داد؟ 

گفت: چرا نتوانم داد؟ )سیاست نامه(«.
عرض نکردم؟ دیدید که اســتاد نجفی هم »چرا که نه؟« را عبارتی مضحک دانســته است. 
بنــده برای راحتی روان خویش و به قصد گریز از رنجــی که می بردم دیگر »من و تو« ندیدم و 
نمی دانم آن برنامه هنوز هم پخش می شــود یا نه. اما در کوچــه و خیابان و خانه و محل کار 

همچنان این عبارت را می شــنوم و دریغ از اینکه این رنج را پایانی باشد... .

نان داغ کباب داغ  /  تازه های نشر

چه کسی زخم های ما را می بست؟ 
مراسم رونمایی و نقد کتاب »دکتر، بدو!« برگزار می شود

به گزارش روابط عمومی نهاد کتابخانه های عمومی کشــور، مراسم رونمایی و نقد کتاب »دکتر، 
بدو!« سه شنبه ۷ مهر در کتابخانه مرکزی پارک شهر تهران برگزار خواهد شد. در این مراسم سعید 
علامیان نویســنده و منتقد، امیر سرتیپ دوم غلامحسین دربندی و ســید ابراهیم گلفام رئیس 
سازمان حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس ارتش، حضور خواهند داشت. کتاب »دکتر بدو!« 
خاطرات ســرتیپ دوم غلامحسین دربندی از امدادرســانان دوران دفاع مقدس است که به قلم 
دکتر رضا منتظر تدوین شده است. سرتیپ دوم دربندی، در گروه امداد رسانی خطوط مقدم جبهه 

عملیاتی جنوب مشغول به فعالیت بوده است.
نگارنــده خاطرات این کتاب، تنها به شــرح خاطرات بســنده نکرده و فضــای مناطق عملیاتی و 
مشکلات امداد رسانی در خط مقدم و پشت جبهه ها را هم ترسیم کرده است تا ارزش حرکت جهادی 
کارکنان بهداری را برای مخاطبان بازگو کند. سرتیپ دربندی در دوران پیش از انقلاب، همگام با 
نیروهای انقلابی و نظامیان همفکر خود به صف تظاهرکنندگان پیوســت. او پس از گرفتن دیپلم 
در ســال ۱۳۵۸ و طی دوره افسری، در اول شــهریور ۱۳۵۹ به گردان ۱۴۵ پیاده لشکر ۹۲ زرهی 
اهواز که در پادگان تیپ ۳ دشــت آزادگان قرار داشــت، منتقل شــد. در آن زمان هنوز جنگ آغاز 
نشده بود. در ۳۱ شهریور ۱۳۵۹ تهاجم عراق با حمله هوایی به فرودگاه های کشور آغاز شد. از این 
زمان، سرتیپ دربندی همراه با تیپ ۳ در منطقه چزابه حضور پیدا کرد و تا پایان جنگ در مناطق 
عملیاتی خوزستان به انجام وظیفه پرداخت و در تمام عملیات ها از جمله فتح ارتفاعات الله اکبر، 
طریــق القدس، فتح المبین، بیت المقدس، رمضان، خیبر و ... به عنوان افســر بهداری، حضور 

چشم گیری داشت و در تخلیه مجروحان د رخط مقدم جبهه ها نقش مهمی ایفا کرد.
در صفحه ۳۴ کتاب آمده است: »نیمه های شــب علمیات طریق القدس با رمز »یاحسین)ع(« 

شروع شد. همه جا آتش و دود بود. آتش گلوله ها از روی 
سرما رفت و آمد می کردند، در آسمان پیدا بود. به دشمن 
رسیدیم. تعدادی از عراقی ها می خواستند فرار کنند که 
تیرهای ما آ نها را زمین گیر کــرد. عراقی هایی که دورتر 
بودند، هم چنان بــه طرف ما تیراندازی می کردند. یکی 
از سربازان به نام »زارع« فریادی زد و افتاد تیر به کمرش 
خورده بود. سریع بالای سرش رسیدم. زخمش را بستم و 
او را سوار نفربر کردم. صدای الدخیل عراقی ها بلند شد. 
دست هایشان را بستیم. یکی از آنها که آرم هلال احمر 
را بر بازویم دید، به انگلیسی گفت: من دکتر هستم. من 
هم خیلی مراعــات او را کردم. دکتر عراقی را با تعدادی 
از زخمی های ایرانی و عراقــی در نفربری که به عنوان 
تخلیه مجروح از آن استفاده می کردیم، سوار کردم؛ در 
حالی که زخم هایشان را می بستم، به دقت جلو را ورانداز 
می کردم. دیدم دو تانک عراقی ـ در حالی که پشت آنها 
به من بود ـ به طرف نیروهای ایرانی تیراندازی می کنند. 

بدبخت ها نمی دانستند که ما خط را شکسته و از آنها عبور کرده ایم و پشت سر آنها تا مسافت زیادی 
آزاد شده است. با بی سیم به معاون گردان، سرگرد »ماشاءالله گوهری مقدم« اطلاع دادم. او هم 

دو نفر آر.پی.جی زن فرستاد و دقایقی بعد، آتش بود که از تانک ها زبانه می کشید...«.
هرچند نقش رسته بهداری، پزشکان، پرستاران، بهیاران، رانندگان آمبولانس و... در جبهه بسیار 
پررنگ و با اهمیت بود، اما خاطرات کمتری از آنان در قالب کتاب منتشر شده است، و همین امر 

بر ارزش کتاب »دکتر، بدو!« می افزاید.

آفتابی که بر جان مولوی تابید
شــمس تبریــزی زاده ۵۸۲ و درگذشــته بــه ۶۴۵ 
و  عارفــان  بزرگ تریــن  از  یکــی  قمــری  هجــری 
اندیشــمندان ایرانی اســت که بخشــی از سخنان او 
در کتــاب »مقالات« گردآوری شــده اســت. او را به 
سبب ســفرهای بسیارش به شــمس پرنده نیز ملقب 
کرده انــد. در یکــی از ســفرهایش در ۱۶ آذر ۶۲۳ 
هجری خورشــیدی به قونیه رسید. با مولوی ملاقات 
کــرد و با نفس گرمــی که داشــت او را دگرگون کرد. 

پــس از آن مولوی درس و وعظ را یکســو نهاد و اهل وجد و ســماع و شــاعری شــد. رابطه 
شــمس و ملانا حســادت مریدان و یاران مولانا را برانگیخت و آزارها به شــمس رســاندند 
تــا اینکه او بعد از شــانزده مــاه بی خبر قونیه را تــرک کرد. اندوه و ملال مولــوی در آن ایام 
بی کرانه بود. شــرح تاثیر شــمس بر مولانا در آثار بسیاری آمده اســت. همین بس که دیدار 
این دو تن، ســبب پیدایی آثار ارزشــمندی چون مثنوی شــریف و دیوان شمس شد. شمس 
بار دیگر به قونیه بازمی گردد اما آزارها و کینه توزی ها برقرار اســت. به همین ســبب با همه 
گاه شــود قونیه را رها  علاقه ای که به صحبت مولانا داشــت، ســال ۶۴۵ بی آنکه کســی آ
کرد و راه ســفر در پیش گرفت و از آن پــس هیچ کس را از حال او خبر نبــود و مولانا تا پایان 
عمر در فراق مرشــد و اســتاد خود به سر برد و در وصف این فراق عاشــقانه های باشکوهی 
را در غــزل عرفانــی خلق کرد کــه تاریخ ادبیــات ایران و جهــان از پس قرن ها نظیرشــان 
 را ندیده اســت. در تقویــم ما هفتم مهر روز بزرگداشــت مقام شــمس تبریزی اعلام شــده

 است.

 یک بلال رایگان به ازای جمع آوری 
هر کیسه زباله 

آرش خوزستانی
هیچ وقت از خودمان پرســیده ایم فرق ارث پدری با فضای عمومی چیست؟ گمان نمی کنم ما به 
تفاوت این دو کوچک ترین اعتقادی داشته باشــیم. ما ایرانیانِ غیور، به حکم »همه جای ایران 
سرای من است«، وقتی پا به فضاهای عمومی می گذاریم طوری با این اماکن رفتار می کنیم که 
گویی از پدر به ما ارث رســیده اند و ما حق داریم هر طور دلمان می خواهد با آن ها رفتار کنیم. باور 
بفرمایید من خود به چشــم خویشتن دیده ام مردمانی را که از توی پارک ها وسایل بازی کودکان را 
از جا کنده اند و به خانه برده اند بی آنکه فکر کنند این کار دزدی اســت. وقتی هم شهروند دیگری 
خواســته مانعشــان شــود، گفته اند: »مگه تو این مملکت این همه حق ما مــردم رو می خورن و 
میلیــاردی دزدی می کنن به جایی برمی خوره؟ حالا چی می شــه ما هم به انــدازه یه تاب ناقابل 

خرج رو دست شهرداری بذاریم؟«
بسیاری از ما علاوه بر دزدی از بیت المال، ید طولایی در تخریب و آلودگی آن هم داریم. ما درکی 
از آشغال و سطل آشــغال نداریم. همین طور در سطح شهر آشــغال تولید می کنیم و تولیداتمان 
را به همــه جا می پراکنیم تا همگان از این تولیدات بهره مند شــوند! آخر شــب ها به بوســتان ها 
و فضاهای ســبز پایتخت ســری بزنید و مصادیق این ســخن بنده را به روشــنی و با وضوح تمام 
ببنینــد. نمی خواهم ســیاه نمایی کنم. اما بــاور بفرمایید جمعیت کســانی کــه مصداق عرایض 
بنده اند بیشتر از کسانی اســت که به حال خود و این سرزمین دل می سوزانند. جمعیت دلسوزان 
اندک اســت و البته همین جمعیت اندک نیز غنیمت اســت. حضور همین جمعیت اندک اســت 
که کورســوی امید به بهبود اوضاع را در دل من زنده نگه داشــته و باعث می شود گاهی این رویا 
 را در ســر بپرورانم که روزی در کشــور من نیز همه مردم وظایف خود را به عنوان شهروند خواهند 

شناخت. 
یکی از کســانی که این روزها با حرکت زیبای خود حالم را خوش کرده اســت مرد بلال فروشــی 
اســت که نه نامش را می دانم و نه می دانم کجا بلال می فروشد. فقط می دانم این مرد نازنین در 
کنار بساط بلال فروشی اش نوشته  اســت: »به ازای جمع آوری هر کیسه زباله یک بلال رایگان 
دریافت کنید«. این مرد اگر مجبور نبود به این شــغل روی نمی آورد و می رفت سراغ کارهای نان 
و آب دار! اما نرفته و ترجیح داده کاری ســاده و کم درآمد داشــته باشد و نان حلال بخورد. دمش 
گرم و سرش خوش که تازه حاضر است بخشی از این درآمد اندک را صرف پاکیزگی شهر خود کند. 
کاش همه ما به اندازه این مرد، غیرت و معرفت داشــتیم. کاش همه ما به اندازه او برای پاکیزگی 

ارزش قائل بودیــم. کاش همه ما به اندازه این مرد، ایرانی بودیم. کاش... .

گردش روزگار برعکس است

با کاروان حله /  اخبار هنر

نمایشگاه »هنر، ضد داعش« بر پا می شود
آنیما احتیاط نمایشــگاه گردان نمایشــگاه »هنر، ضد 
داعش« در گفت وگو با هنرآنلاین گفت: هر رویداد این 
نمایشــگاه، لایه ای از طرحی سیال است که در تداوم 
زمان، پروژه را تاریخ مند می کند. پروژه هنر، ضد داعش 
را در اردیبهشت ســال ۹۴ به گروه هنری »رای نیک« 
گاهی بخشــی و ایجاد فضایی آفرینش گر در  با هدف آ
برابر فضای رعب آور کشــتار های گروهک تروریستی 
داعش پیشنهاد دادم و از همان زمان شروع به فعالیت 

کردیم. وی ادامه داد: محورهایی که برای خلق آثار هنری در نظر گرفتیم عبارتند از: کشتارهای 
کارگردانی شده، رسانه و داعش، زنان و داعش، زبان دشمنی داعش، انهدام و فروش آثار باستانی 
میان رودان. این هنرمند بیان کرد: این پروژه بازفرجام اســت و تنها اســتفاده از عنوان هنر، ضد 
داعش برای هنرمندان و نمایشــگاه گردان ها الزامی است. گروه هنری رای نیک به منظور حفظ 
تاریخ رویدادها، تقویمی را پیشنهاد داده اســت که تمامی رخدادها با همکاری هنرمندان در آنجا 
ثبت می شــوند. وی ادامه داد: اولین رویداد با نمایشگاه گردانی من از ۱۰ تا ۱۹ مهر در گالری آرته 
برگزار می شود و دومین رویداد از ۲۰ تا ۲۲ مهر ماه به نمایشگاه گردانی شوکا حسینی برگزار خواهد 
شــد. احتیاط گفت: هنر، ضد داعش با حمایت مهدی نادری، کارگردانِ بدرود بغداد، در مجامع 
بین المللی در حال مطرح شــدن اســت تا شــاهد رویدادهای بزرگ جهانی در این زمینه باشیم. 
متاسفانه تاکنون هیچ اسپانسری این حرکت هنری را حمایت نکرده است و این در حالی است که 

بقای حرفه ای چنین پروژه هایی در گرو حمایت های مالی سازمان های مستقل است.

اولین پوسترهای جنگ تحمیلی 
بهزاد شیشــه گران هنرمند گرافیســت که تاکنون 
پوســترهای زیــادی را دربــاره رویدادهــای مهم و 
تاریخ ســاز خلــق کرده، دربــاره پوســترهایی که در 
روزهای آغازیــن جنگ تحمیلی عــراق علیه ایران 
طراحی و منتشر کرده بود گفت: زمانی که نخستین 
بمب هــا در تهــران فــرود آمدنــد ما از آغــاز جنگ 
بی اطــلاع بودیــم. به خاطــر دارم صــدای مهیبی 
از ســمت فرودگا مهرآباد شنیده شــد و ما به سمت 

بیمارستانی که نزدیک فرودگاه بود رفتیم و آنجا با انبوهی از مردم که بر اثر اصابت بمب کشته 
شده بودند مواجه شــده و از آغاز جنگ مطلع شدیم. در واقع نخستین چیزی که من در آن روز 
با آن مواجه شــدم مرگ بود. زمانی که به خانه رسیدم دست به کار شدم و پوستری را به منظور 
گاهی مردم از این واقعه طراحی کردم. این پوستر در ابعاد ۱۵۰ در ۵۰ سانتی متر و ۵۰ در ۷۰  آ
ســانتی متر روی کاغذ کاهی چاپ شد و در نخستین روزهای ماه مهر ۵۹ روی دیوارهای شهر 
نصب شد. پس از این پوســتر، اثر دیگری نیز در دی ماه ۵۹ منتشر شد که باز هم اسلحه ای را 
نشــان می  داد و روی آن عبارت »آماده باش و مســلح! برای در هم کوبیدن توطئه امپریالیزم 
آمریکا« نوشــته شده بود. این هنرمند گرافیست درباره عبارت هنر شعاری که روی این پوستر 
نوشته شده است نیز اظهار کرد: این عبارت را خودم انتخاب کردم. همه کشور ما در آن روز ها 
سرشار از شعار بود. عبارت »هنر شعاری« از درون جامعه آمده بود و به عنوان یک عنوان هنری 

مورد استفاه قرار می  گرفت.
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